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رسانه ملی برای تبلیغات انتخابات ۱۴۰۰ 

فرصت های لازم را در اختیار کاندیداها قرار دهد
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شــورای اسلامی گفت: رسانه ملی 
بایســتی برای تبلیغات کاندیداهای ریاســت جمهوری تدابیر لازم را بیندیشــد تا از ازدحام 

جمعیت پیشگیری شود.
ابراهیم عزیزی به برگزاری انتخابات در شرایط کرونایی اشاره کرد و گفت: افزایش شعب اخذ 
رای از اساســی ترین راه ها برای پیشگیری از ازدحام جمعیت درشرایط شیوع ویروس کرونا و 

همچنین باعث روند سرعت رای گیری خواهد شد.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی افزود: البته بخش قابل ملاحظه ای  نیز حاصل 
کندی دســتگاه های اینترنتی است که کار احراز هویت را انجام می دهند که بایستی ایرادات 

این سیستم ها نیز مرتفع شود تا امکان ازدیاد جمعیت را به حداقل برساند.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی به شیوه تبلیغات انتخابات در شرایط کرونا اشاره 
و تاکید کرد: رســانه ملی باید برای تبلیغات نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری  فرصت 
مناسبی را در اختیار کاندیداها قرار دهد و همچنین از رسانه های مجازی هم بهره لازم برده 

شود تا تجمعات انتخاباتی به حداقل برسند.
وی افزود: افرادی که وارد کارزار انتخابات ریاست جمهوری می شوند، شناخته شده اند و قطعا 

ویژگی های رجل سیاسی را دارا هستند؛ چرا که از سوابق اجرایی کافی برخوردار هستند.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: امکانات 
و زیر ســاخت های مناسب باید برای انتخابات در شــرایط کرونایی فراهم شود تا نگرانی ها 
برطرف شــوند و الزامی هم نبوده که از رای گیری پستی، اکترونیکی و امثالهم استفاده کنیم؛ 
بنابراین راه های زیادی وجود دارد که هم حضور حداکثری مردم را شــاهد باشیم و هم اینکه 

به سلامت آن ها خدشه ای وارد نشود.

  
طرح اصلاح قانون انتخابات هیچ آورده ای برای 

دموکراسی نخواهد داشت
استادیار گروه حقوق دانشگاه آزاد اســلامی مشهد گفت: طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست 
جمهوری که اخیرا در مجلس مطرح شده است، هیچ آورده ای برای دموکراسی نخواهد داشت.

ایسنا نوشت: سید محسن حســینی پویا با بیان این مطلب اظهار کرد: به طور کلی ما ایرانیان 
در ایده پردازی بســیار دموکرات هستیم اما وقتی که هنگام عمل کردن فرا می رسد و خصوصا 
هنگامی که به محدوده اختیارات خودمان مربوط می شود، کاملا از دموکراسی فاصله می گیریم. 
وی با بیان اینکه رســیدن به دموکراســی و حاکمیت مردم بر سرنوشتشان از اهداف انقلاب 
اســلامی بود، خاطرنشان کرد: در قانون اساســی نیز به خوبی به این مسائل اشاره شده است. 
مخصوصا در اصل 5۶ این قانون، پایه جمهوری اســلامی بر حاکمیت مردم قرار داده است. به 
همین جهت بود که ما انجمن های شــهر را به شوراهای شهر و روستا و شورای عالی استان ها 
تبدیل کردیم و در ســطح ملی نیز مجلس شــورای اسلامی تشکیل شد که قرار بود همه این 

نهادها، بعد مردمی نظام را تقویت کنند. 
این عضو شــورای شهر مشــهد تصریح کرد: اما در طول 40 سال گذشته هر چه که به زمان 
حال نزدیک تر شدیم، تا حد زیادی از اصول ذکر شده در قانون اساسی فاصله گرفتیم، یعنی به 
عنوان مثال هر قانونی که تصویب شد، دامنه اختیارات شوراهای شهر را محدود و محدودتر کرد 
به گونه ای که ما تا به حال چندین بار در کمیسیون حقوقی شورای شهر مشهد خواستار انجام 
تلاش هایی برای اصلاح قانون شوراها بوده ایم، اما تمام سعی مان این بوده است که این قضیه 
مسکوت بماند و ما با همین قانون موجود به پیش برویم، چراکه اگر درخواست انجام هر گونه 

اصلاحی به مجلس رود، شوراها محدودتر خواهند شد. 
حســینی پویا ادامه داد: لذا ما نمی توانیم درخواســت هیچ گونه اصلاحی را به مجلس بفرستیم 
چون باعث ایجاد محدودیت های بیشتر می شود و حتی برخی از موارد که مجلس به آنان ایراد 
نمی گیرد، در شــورای نگهبان از تصویب آن ها ممانعت می شود. حتی در قوانینی مانند قوانین 
مالیاتی  و قوانین مربوط به تعیین عوارض که مســتقیما به شوراهای شهر مربوط نمی شود نیز 

شورای نگهبان شوراهای شهر را محدودتر کرده است . 
استادیار گروه حقوق دانشگاه آزاد اسلامی مشهد ضمن اشاره به برخی از اصول قانون اساسی که 
در آن ها به تعیین نقش برای شوراهای شهر پرداخته شده است، عنوان کرد: در این اصول حتی 
در خصوص اداره  محلی هم برای شوراها نقش در نظر گرفته شده است. اما در حال حاضر علاوه 
بر اینکه از شــوراها در خصوص مسائل اجرایی سلب اختیار شده است، در بحث قانونگذاری در 

محدوده محلی هم محدودیت های بیشتری برای شوراها در در نظر گرفته می شود. 
رئیس کمیســیون حقوقی شورای شهر مشهد به بحث انتخابات شوراها اشاره کرد و افزود: در 
حال حاضر یک جریانی در کشور به دنبال این است که نظارتی شبیه به نظارت شورای نگهبان 
بر انتخابات مجلس را بر انتخابات شــوراها نیز اعمال کند. اگر این اتفاق بیفتد، شــوراها از این 

چیزی که هستند هم کم  اختیارتر می شوند. 
حســینی پویا با تاکید بر اینکه دموکراسی به این معناســت که مردم واقعا در تعیین سرنوشت 
اجتماعی خود موثر باشــند، بیان کرد: بنابراین اگر مردم حس کنند مشارکتشــان در انتخابات 
تاثیری در سرنوشتشــان ندارد، قاعدتا در انتخابات حضور پیدا نخواهند کرد. اگر شوراهای شهر 
و روستا خالی از محتوا شوند، مردم دیگر به انتخابات شوراها اهمیت نخواهند داد و همه چیز را 
به حاکمیت واگذار و از نمایندگان شورا قطع امید می کنند. در خصوص مجلس شورای اسلامی 
هم اگر مردم ببینند عوض شــدن نمایندگانشان در مجلس تاثیری بر اوضاع آنان ندارد، دیگر 
در انتخابات مجلس مشــارکت نخواهند کرد. اگر مردم امید خود به انتخابات را از دست دهند، 

اوضاع خیلی سخت تر خواهد شد. 
وی در خصوص احتمال رای آوری اصلاح طلبان و اعتدالیون در انتخابات ســال آینده شــورای 
شهر مشهد، خاطرنشان کرد: این مسئله مربوط می شود به شرایط روزهای انتخابات. اگر فضای 
رقابتی به وجود بیاید، شــاید اصلاح طلبان بتوانند مجددا انتخاب شــوند اما فعلا پیش بینی این 
موضوع بسیار سخت است. متاسفانه در وضعیت فعلی مردم به این نتیجه رسیده اند که اینکه چه 
کسی انتخاب، شود فرقی به حالشان ندارد. باید به این مسئله توجه داشت که انقلاب اسلامی 
به همین دلیل اتفاق افتاد که مردم در سرنوست خود تاثیری نداشتند و نباید اجازه داد که همان 

ایراد حالا هم برای ما مطرح شود. 
عضو شــورای شهر مشــهد درخصوص ضرورت بازنگری در قانون اساسی با بیان این نکته 
که ما از تمام ظرفیت های قانون اساســی استفاده نکرده ایم، تاکید کرد: ما تا حدی در اجرای 
قانون اساسی مشــکل داریم. شــاید افرادی که در صدر حاکمیت قرار دارند باید یک تغییر 
دیدگاهی داشــته باشند. با توجه به شرایط حال حاضر کشور، نمی شود پیش بینی کرد که آیا 
تغییر قانون اساســی به نفع مردم خواهد بود یا نه. من امیدی ندارم که ایجاد تغییر در قانون 
اساســی در نهایت به نفع حاکمیت مردم تمام شــود، مگر اینکه خود حاکمیت ملی بخواهد 

تغییر رویکرد بدهد.

تا انتخابات

موضع گیری مجدد روسیه نسبت به افزایش غنی سازی ایران
افزایش 14.7 درصدی صدور سند مالکیت در خراسان رضوی

اتحادیه اروپا: تلاش برای حفظ برجام را دوچندان می کنیم
آغاز ثبت نام مسکن ملی از فردا

غنی سازی ۲0 درصدی پیمان ان.پی.تی را نقض نمی کند
ماریا زاخارووا ســخنگوی وزارت امور خارجه روسیه تاکید کرد 
که تمام فعالیت های هســته ای ایران تحت نظارت بازرسان 
آژانس بین المللی انرژی اتمی انجام می گیرد و غنی ســازی 
۲0 درصدی اورانیوم توســط ایران پیمان ان.پی.تی را نقض 

نمی کند.
ایرنا نوشــت: زاخارووا روز سه شنبه در بیانیه ای که در پایگاه 
اینترنتی وزارت امور خارجه روسیه منتشر شد، خاطرنشان کرد: 
ما با دقت وضعیت در رابطه با اقدامات طرف ایرانی در سایت 
هســته ای فردو برای ازسرگیری غنی ســازی اورانیوم تا ۲0 

درصد را پیگیری می کنیم.  
وی بــا بیان اینکه همه اطلاعات تایید شــده در این زمینه از 
طریق آژانس بین المللی انرژی اتمی بدســت می آید، اظهار 
داشــت: بازرســان آژانس بین المللی انرژی اتمی بر اقدامات 
تهران که از پیش آژانس را در مورد برنامه های مربوطه مطلع 
کرده و با شــفافیت عمل می کند و همه تشریفات پیش بینی 

شــده در موافقت نامه پادمان های آژانــس را اجرا می کند، 
نظارت می کنند.

 سخنگوی وزارت خارجه روسیه گفت: این مساله هیچ ارتباطی 
با رعایت تعهدات ایران در برجام و پیمان عدم انتشــار سلاح 
هســته ای )ان.پی.تی( ندارد. از این نظر هیچ ایرادی به طرف 

ایرانی وجود ندارد.
زاخارووا خاطرنشــان کرد: همه مواد غنی شــده تا سطح ۲0 
درصــد تحت کنترل آژانس بین المللی انرژی اتمی قرار دارد. 
آژانس هیچ شواهدی از تبدیل آن برای بکارگیری برای اهداف 
اعلام نشــده که متناقض پیمان ان.پی باشد، ثبت و گزارش 

نکرده است. 
سخنگوی وزارت خارجه روسیه گفت: در سالهای اخیر جامعه 
جهانی بطور کامــل به این واقعیت پی برد که دلیل اولیه این 
گونــه موارد انحراف از توافق ها، نقض مکرر و منظم تعهدات 
بین المللی ازسوی آمریکا اســت که به رغم ماده ۲5 منشور 
سازمان ملل قطعنامه ۲۲31 را اجرا نمی کند و بطور هدفمندانه 

موانع برای اجرای آن ازسوی سایر کشورها ایجاد می کند.
وی ادامه داد: بار دیگر یادآوری می کنیم که طرح پیش بینی 
شده در برجام برای تغییر کاربری سایت هسته ای فردو برای 
تولید ایزوتوپ های ثابت )پزشکی( از مدتها پیش در زیر تحریم 

های آمریکا قرار دارد که اقدامی کاملا غیرقابل قبول است.
سخنگوی وزارت خارجه روســیه در ادامه بیانیه خود تصریح 
کرد: اظهارات مکرر سران ایران که به آمادگی برای بازگشت 
به اجرای کامل مفــاد برجام باتوجه به موازنه دقیق منافع که 
توافق های در چارچوب برجام در سال ۲015 بر آن استوار شده 

بود را تحسین می کنیم. 
 وی افزود: اما واقعیت به این گونه اســت که در زمان حاضر 
نیاز به تلاش های بیشــتر و صرف هزینه های اضافی برای 
تبدیل سایت فردو به وضعیت مطابق با برجام وجود دارد. این 
امر اهمیت اصولی بــرای ادامه فعالیت ها برای تغییر کاربری 
این سایت دارد که بخش جدایی ناپذیر معامله هسته ای است.
زاخارووا خاطرنشــان کرد: در جریان نشست وزیران برجام در 

روز ۲1 ماه دسامبر، طرف روسی تصریح کرد که نسخه برای 
عادی سازی وضعیت پیرامون برجام در این توافق نهفته است. 
این شامل اجرای توافق های در برجام توسط همه کشورهایی 

می شود که آن را تنظیم و امضا کردند.
وی یادآوری کرد: در بیانیه مشــترک نشســت وزیران برجام 
مراحل برای حرکت رو به جلو ترسیم شده بود. همه کشورهای 
شــرکت کننده در برجام، ازجمله جمهوری اسلامی ایران، بر 
ضرورت اقدامات فشرده در مورد چالش های موجود فرا روی 
برجام و درخواســت از آمریکا برای انصراف فوری از سیاست 
های مخرب و اجرای تعهدات خود در قطعنامه ۲۲31 بدون هر 

گونه پیش شرط تاکید کردند.
سخنگوی وزارت خارجه روسیه تصریح کرد: زمانی که این امر 
تحقق بیابد تهران باید آماده باشد تا بطور متقابل پاسخ دهد. بر 
این باوریم که همه نیرو و توان خود را باید برای تحقق آن بکار 
گیریم و اقدامات جمعی خود را  برای برطرف کردن مسائل و 

جلوگیری از بروز مشکلات جدید متمرکز کنیم. 

ر نه ماهه ابتدای ســال جاری 189 هزار و 9۶۲ فقره ســند 
مالکیت با افزایش 14.7 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل در استان خراسان رضوی صادر شده است .
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی 
اداره کل ثبت اسناد و املاک محدودیت های موجود به دلیل 
شیوع ویروس کرونا نتوانست مانع از انجام معاملات و انتقال 
املاک در سال جاری شود و با صدور 189 هزار و 9۶۲ سند 
مالکیت تا پایان آبان ماه امسال شاهد افزایش 14.7 درصدی 

نسبت به اسناد صادره سال قبل در استان بوده ایم.
بنا بر این گزارش در 9 ماهه ابتدای امسال بیش از ۲ میلیون 
و 84۶ هزار ســند مالکیت در کشور صادر گردیده است که 
سهم استان خراسان رضوی از این تعداد ۶.۶7 درصد بوده و 
رتبه سوم کشور در تعداد اسناد صادره را کسب نموده است و 
موفق گردیده رتبه اول کوتاهترین زمان صدور سند دفترچه 

ای به تک برگ کشور را نیز بخود اختصاص دهد .
این گزارش می افزاید در این مدت و در راســتای ابلاغ سند 
اجرایی طرح تحول ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور به 
منظور تکمیل طرح کاداستر، یک هزار و ۲47 سند تک برگ 
برای انفال و منابع طبیعی اســتان صادر گردیده است که با 
رشــد قریب به 500 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل 
نشــان از عزم جدی در صیانت از منابــع ملی و حقوق بیت 

المال در استان دارد.
همچنین در راســتای اجرای قانون ســاماندهی و حمایت از 
تولید و عرضه مســکن 5 هزار و 457 ســند مالکیت برای 
روســتاهای بالای بیست خانوار و شهرهای زیر بیست و پنج 
هزار نفر جمعیت با پیگیری بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
صادر شده است که با رشــد ۲7.4 درصدی نسبت به مدت 
مابه ســال قبل نوید حمایت از اقشــار کم درآمد و مولد در 

اقتصاد استان را می دهد .
شایان ذکر است از ابتدای ســال جاری تا پایان آبان ماه 
یک هزار و 587 ســند برای موقوفات استان و یک هزار 
و 594 ســند تک برگ نیز به نام دولت جمهوری اسلامی 
و بهره برداری ســایر دســتگاه های دولتی صادر گردیده 

است.
قابل ذکر اســت کاهش 7 درصدی میزان بازداشت املاک 
در ادارات ثبت اسناد واملاک استان به دستور مراجع قضایی 
با انجام بیش از ۲8 هزار بازداشــت و رفع بازداشــت از ۲3 
هزار و ۶91 ملک در اســتان خراسان رضوی  نشان از موثر 
بودن اصلاح قوانین و سیاست های اجرایی مرتبط با دعاوی 

قضایی می باشد.
گفتنی اســت در 9 ماهه ابتدای ســال جاری بیش از 143 
هــزار خلاصه معامله ثبت الکترونیکــی گردیده و به بیش 

از 171 هزاز اســتعلام و اعلام وضعیــت ملک به صورت 
الکترونیکی پاســخ داده شــده اســت که 98 درصد پاسخ 
استعلامات در کمتر از دو روز ثبت و ارسال شده که جایگاه 
چهارم کشــور در تعداد اســتعلامات را به استان خراسان 

رضوی اختصاص داده است .

اتحادیه اروپا در واکنش به از سرگیری غنی سازی ۲0 درصد 
در ایران اعلام کرد که تلاش هایش را برای حفظ توافق هسته 

ای دو چندان می کند.
به گزارش خبرگزاری آسوشــیتدپرس، پیتر استانو سخنگوی 
اتحادیه اروپا امروز )ســه شــنبه( یک روز پس از آنکه ایران 
اعلام کرد روند غنی ســازی ۲0 درصد اورانیوم در کشور آغاز 
شده است، گفت که این اتحادیه تلاش های خود برای حفظ 

توافق هسته ای با ایران را دو برابر می کند.
وی در ادامــه ابراز نگرانی کرد که این اقدامات ایران می تواند 
برای عدم اشاعه هســته ای پیامدهای جدی به همراه داشته 

باشد.
استانو افزود: حفظ توافق هسته ای با ایران به نفع همه است و 
تمام ۲8 کشور عضو اتحادیه تلاش هایشان را تقویت خواهند 
کرد تا اطمینان یابیم که همه طرف ها به تعهداتشــان در این 

توافق تاریخی پایبند هستند.
ایســنا نوشت: علی ربیعی سخنگوی دولت جمهوری اسلامی 
ایران روز دوشــنبه 15 دی ماه از آغاز فرایند ازسرگیری غنی 

سازی اورانیوم ۲0 درصدی در کشور خبر داد.
اتحادیه اروپا پیشــتر مدعی شده بود که این گام ایران خلاف 
تعهدات هستها ی اش ذیل برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 

است.
علی ربیعی همچنین در واکنــش به این ادعاها با بیان اینکه 
غنی ســازی اورانیــوم مطابق با بند 3۶ برجام اســت، گفت: 

اتحادیه اروپا به جای صدور بیانیه و اعلام نگرانی نســبت به 
اســتفاده ایران از حقوق خود، فکری به حال تعهدات بر زمین 

مانده اش بکند.
محمدجواد ظریف وزیر امورخارجه کشــورمان نیز روز دوشنبه 
در حســاب کاربری خود در توییتر نوشت: ما بر اساس مصوبه 
پارلمان کشــور، غنی سازی ۲0 درصدی را از سر گرفتیم و به 
نحو مقتضی به آژانس بین المللی انرژی اتمی اطلاع رســانی 

شده است.
همچنین بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی  با 
بیان اینکه این کار در جهت اجرای قانون اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها و دفاع از حقوق ملت ایران اســت افزود: 5 ماده 
از این قانون مربوط به موضوعات فنی و در ارتباط با ســازمان 
انرژی اتمی اســت. البته بگویم که این ظرفیت چیز جدیدی 
نیســت. در سال 89 بعد از این که سوخت راکتور را به ما نداند 

ما وارد تولید ۲0 درصد شدیم و آن را تولید کردیم.
وی مــوارد مصرف این ســوخت را اســتفاده از آن در راکتور 
تحقیقاتــی تهران عنوان کرد و افزود: اورانیوم ۲0 درصد غنی 
شده بیشــتر برای ســوخت رآکتور تحقیقاتی است که تولید 
رادیوداروها  به واسطه آن انجام می شود. بیش از یک میلیون 

بیمار در کشور اکنون از رادیودارو استفاده می کنند.
بهروز کمالوندی، ســخنگوی ســازمان انــرژی اتمی گفت: 
ذخایر ســوخت ۲0 درصد برای حدود 3 تا 4 سال برای رآکتور 
تحقیقاتی تهران را در  اختیار داریم. بر اســاس برجام قرار بود 

اگر ذخایر ۲0 درصد تمام شود دو سال پیش از اتمام درخواست 
بدهیم و آنها به ما بفروشــند. در عیــن حال در جهت اجرای 
قانون مجلس موظف هستیم حدود 1۲0 کیلوگرم اورانیوم ۲0 

درصد را ذخیره کنیم و این کار آغاز شده است.
همچنین ســید عباس عراقچی معاون وزیر امور خارجه  نیز 
در این ارتباط گفت: تمام روال حقوقی شــروع غنی سازی ۲0 
درصد طی شده است. ضمانت اجرایی برجام خود ایران است 
و هر وقت تشخیص دهیم که طرف مقابل به تعهداتش عمل 
نمی کند ماده 3۶ این اختیار را به ما می دهد که ایران تعهدات 
خود را جزیی و کلی متوقف کند از این رو شــروع تولید هم بر 

اساس ان پی تی، هم برجام و هم پادمان جامع قانونی است.
معاون سیاســی وزیر امور خارجه گفت: کاربرد غنی سازی ۲0 
درصد برای سوخت راکتور تهران است که سوخت آن همواره 
از خارج وارد می شــد تا سال 88 که درخواست ما برای خرید 
اجابت نشد و در آن مقطع دستور صادر شد و دانشمندان ما مثل 
شهید شهریاری آن را ساختند و دیگرانی که همکاری کردند. 
راکتور تهــران مصارف تحقیقاتی دارد و هم تولید رادیوداروها 
را انجام می دهد کــه نزدیک یک ملیون نفر در ایران نیازمند 
این رادیوداروها هستند و نیاز تعطیل شدنی نیست. بیش از 400 
کیلو مواد غنی شده ۲0 درصد تولید کرده بودیم پیش از برجام 

اما قرار شد که با اجرای برجام تولید آن متوقف شود.
عراقچی ادامه داد: از نظر طرف های مقابل سوخت ۲0 درصد 
قدم مهمی در تکنولوژی هســته ای بــود. در عین حال که به 

گفته سخنگوی سازمان انرژی اتمی هنوز برای 4 الی 5 سال 
آینده ســوخت نیاز نداریم و ســوخت کافی هم داریم و طبق 
برجام هر وقت ســوخت تمام می شد دو سال قبلاز  آن اعلام 

می کردیم که یا بخریم یا تولید کنیم.
معاون ظریف با اشاره به تصمیمات ایران برای کاهش تعهدات 
اظهار کرد: ما درصد غنی سازی را بالا بردیم اما زیر 5 درصد 
نگه اش داشــته بودیم. مجلس شورای اسلامی در قانون اخیر 
دولت را مکلف کرد که غنی ســازی ۲0 درصد را سریع شروع 
کنیم و فارغ از اختلاف نظرهایی که ما داشــتیم وقتی قانون 
تصویب شــد موظف به اجرای آن هســتیم. از امروز این کار 
انجام شــد و روال قانونی آن کامل طی شد و پرسشنامه های 
مربوطه اعلام شد و آژانس به طور روشن روند را دید و از امروز 
رسما طبق اختیاراتی که پادمان جامع به ما می دهد غنی سازی 

۲0 درصد را شروع کردیم.
عراقچی اظهار کرد: غنی سازی ۲0 درصد به لحاظ نیاز راکتور 
تهران انجام می شود و بر اساس قانون مجلس مکلف به اجرا 
هســتیم و در بند 7 مصوبه هم آمــده که اگر طرف مقابل به 
تعهداتــش عمل کرد به مجلس اعلام کنیم تا تصمیم متقابل 
گرفته شود و اگر آنها تعهداتشان را کامل انجام دهند ما آمادگی 
بازگشت به تعهداتمان را داریم. بر خلاف اینکه در داخل گفته 
می شد روند پیشرفت فعالیت های هسته ای ایران متوقف شده 
امروز ثابت شد که این طور نیست و در عرض 1۲ ساعت این 

روند احیا شد.

فردا، »پنج شنبه 18 دی ماه« مرحله سوم ثبت نام متقاضیان طرح 
اقدام ملی مسکن آغاز می شود و به مدت یک هفته ادامه خواهد 
داشت.  به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، مرحله 
سوم ثبت طرح اقدام ملی مسکن، روز پنجشنبه 18 دی ماه ساعت 

10 صبح در 183 شهر از 19 استان کشور آغاز می شود.
در مرحله نخست، ثبت نام متقاضیان جدید در شهرهایی که در 
آنها اراضی جدید احصا شد، فراهم شده است. این مرحله برای 
ثبت نام متقاضیان جدید در شهرهای فاقد ثبت نام در شهرهای 
فاقد ثبت نام در مراحل قبل و بر اساس ظرفیت های احصاشده 
در 183 شهر واقع در 19 اســتان کشور شامل ایلام، بوشهر، 
تهران، خراسان شمالی، سیستان وبلوچستان، کرمان، کهگیلویه 
و بویراحمد، لرستان، گیلان، قزوین، آذربایجان غربی، مازندران، 
مرکزی، سمنان، خوزستان، فارس، همدان، خراسان رضوی و 

هرمزگان برنامه ریزی شده است.
متقاضیان این شهرها می توانند از تاریخ بازگشایی سامانه که 
10 صبح روز پنجشنبه 18 دی است تا ساعت ۲4 روز پنجشنبه 
۲5 دی با مراجعه به سامانه tem.mrud.ir نسبت به ثبت نام بر 

اساس شرایط اعلامی اقدام کنند.
با توجه به محدودیت تامیــن اراضی، پس از پالایش و احراز 

شــرایط، متقاضیان نهایی به میزان ظرفیت احصا شده از بین 
متقاضیان تاییدشده انتخاب خواهند شد.

در ادامه این اطلاعیه در خصوص اصلاح شــهر محل تقاضا 
برای متقاضیان ثبت نام شــده در مراحل قبلی تصریح شــده 

اســت: در این مرحله که از طریق ارسال پیامک زمان آن به 
متقاضیان مشــمول اعلام خواهد شد، متقاضیانی که به دلیل 
انتخاب شهر محل تقاضا، انصراف داده یا رد درخواست شده اند، 
می تواننــد در زمان اعلامی طی پیامک با مراجعه به ســامانه 

طرح اقدام ملی مسکن به نشانی www.tem.mrud.ir نسبت 
به تغییر شــهر محل تقاضای خود بر اساس شرایط اعلامی از 

سوی این وزارت در اطلاعیه های بعدی اقدام کنند.
مسکن ملی در یک نگاه

شــهریوماه 1398 طرح اقدام ملی مســکن با حضور رییس 
جمهور کلنگ زنی شد. برای این پروژه 400 هزار واحد تعریف 
شــد که در دور اول نام نویسی 1.۶میلیون نفر از طریق سایت 
و پیامک ثبت نام کردند که 4۶0 هزار نفر واجد شرایط شناخته 
شدند. اولین واحدها به تعداد 11 هزار و 5۶0 واحد در روز یکم 
آبان ماه 1399 به دستور رئیس جمهور افتتاح شد.  این پروژه 
از طریق آورده متقاضیــان و 100 میلیون تومان وام بانکی با 
نرخ سود 18 درصد ساخته می شود. آورده متقاضیان در مرحله 
اول حدود 40 میلیون تومان است. میانگین قیمت این واحدها 
در کل کشور طبق آخرین برآورد از هزینه های تابستان 1399 
به متری ۲.7 میلیون تومان می رســد. ثبت نام مراحل اول و 
دوم به پایان رســیده است. مهلت بارگذاری مدارک  و افتتاح 
حســاب، پایان مهر ماه اعلام شــده بود که تا پنجم دی ماه 
تمدید شد و به پایان رسید. مرحله سوم ثبت نام از 18 دی ماه 

1399 آغاز می شود.

هاشمی: استمرار افزایش تولید ارتباط 
مستقیم با استمرار تأمین مواد اولیه دارد. 
تولیدکننده باید برنامه ریزی مشخصی 
برای تولید داشته باشد تا محصولات را به 
درستی قیمت گذاری کند و یا اگر صادراتی 
می خواهد انجام دهد بتواند به طرف خارجی 
تعهد دهد

سید وحید کریمی  
ژنرال آیزنهاور امریکایی رئیس جمهور موفقی نبود

اما؛ ژنرال دوگل فرانسوی رئیس جمهور موفقی بود
ژنــرال دوگل؛ ادغامی از حضــور در جبهه جنگ و میز 

مذاکرات بود
ژنرال دوگل مطلع، مبتکر و جامع نگر بود

آیزنهاور؛ رئیس جمهور امریکا، مقهور چرچیل انگلیســی 
شد

ژنرال آیزنهاور امریکایی و ژنرال دوگل فرانسوی با رای 
مردم، روســای جمهور امریکا و فرانســه شدند. آیزنهاور 
رئیــس جمهور موفقی نبود اما ژنــرال دوگل موفق بود. 
بررســی علت موفقیت و عدم موفقیت ژنرال ها در راس 
قوه مجریه می تواند رهنمــودی برای تصمیم گیری در 
نامزدی ســرداران نظامی برای ریاست جمهوری 1400 
در جمهوری اســلامی ایران باشــد. ناظران سیاسی در 
اینکه نظامیان روســای جمهور خوبــی از نظر حکومت 
داری هســتند؛ اختلاف نظر دارند. ژنرال آیزنهاور بخاطر 
مدیریتی که در شکســت کشــورهای آلمــان و ژاپن و 
ایتالیا در جنگ جهانی دوم داشــت؛ محبوبیت یافت و در 
انتخابات ریاست جمهوری شــرکت کرد و با رای مردم 
رئیس جمهور امریکا شــد. اما در دوران زمامداری ژنرال 
آیزنهــاور؛ امریکا کــه تا آن زمان ایجــاد کننده صلح و 
در ضدیت با فاشیســم و نازیســم بود؛ در دوران ریاست 
جمهوری، ژنرال امریکایی گرفتار سیاست کثیف کودتای 
انگلیسی در ایران شد. بارک اوباما؛ رئیس جمهور پیشین 
امریکا در جلد اول خاطرات سیاســی که آبان ماه 1399 
منتشر شد می نویســد؛ آیزنهاور با اکراه از طرح انگلیس 

برای کودتــا در ایران پیــروی کرد. بــه روایتی دیگر؛ 
»قدرت ســخت« امریکا با سوءاســتفاده انگلیس، برای 
انتقــام از دکتر مصدق در اختیار چرچیل؛ نخســت وزیر 
وقت انگلیس قرار گرفت. امریکا از مشارکت در کودتا در 
ایران؛ عذرخواهی و به اشتباه و »اغفال« توسط انگلیس 
اذعان کرده است. »فیلیپ گوردن«، عضو شورای روابط 
خارجی نیویورک، دوماه قبل از اوباما نیز به اشتباه دولت 
ژنــرال آیزنهاور در پیروی از توطئــه چرچیل علیه ایران 
اشاره کرده است. اما ژنرال »شارل دوگل« موفق بود زیرا 
توانست بعد از شکست آلمان، سهم فرانسه را از چرچیل 
انگلیسی بگیرد. وینســتون چرچیل، نخست وزیر دوران 
جنگ جهانی دوم انگلیس با اســتناد به مخالفت روزولت 
و اســتالین، بترتیب رئیس جمهــور وقت امریکا و رئیس 
وقت اتحاد جماهیر شوروی سابق که معتقد بودند فرانسه 
کشور شکست خورده در جنگ جهانی دوم بود و سهمی 
در اشغال آلمان ندارد؛ ســعی در حذف دوگل داشت اما؛ 
ژنرال دوگل با دیپلماسی قابل تحسین، شکوه و عظمت 
فرانسه را؛ علی رغم شکســت تحقیر آمیز از آلمان، احیا 
کــرد. نظام جدید حکومت داری تحت عنوان »جمهوری 
پنجم« را برای فرانســه تجویز و تاسیس کرد. بخشی از 
خــاک آلمان را تحت حکومت پاریس قرار داد و خواهان 
ســهمی برای فرانسه در اداره جهان به همراه انگلیس و 
امریکا شــد و با انفجار بمب اتم؛ حضور در میز مذاکرات 
قدرت های اتمی را برای فرانسه به ارمغان آورد و تثبیت 
کرد و ایده استقلال اروپا از امریکا را اعلام کرد. با اخراج 
نظامیان امریکا و انگلیس از فرانســه؛ مقر پیمان نظامی 
آتلانتیک شــمالی ناتو را از پاریس به بروکســل منتقل 

کــرد. دوگل معتقد بود انگلیس جزیره ای در کنار اروپا و 
امریکا هم دختر اروپا اســت و باید در خدمت کشورهای 
اصلی قاره ســرزمینی اروپا با محوریت فرانســه باشند و 
با اشراف بر امور سیاســی آلمان، قدرت اقتصادی آلمان 
را بــه عنوان غرامت جنگی، در اختیــار اتحادیه اروپایی 
با مرکزیت فرانســه قرار داد. علت موفقیت ژنرال دوگل 
در مقایســه با عدم موفقیت ژنرال آیزنهار؛ برتری جهان 
بینی دوگل بر جهان بینــی آیزنهاور بود. آیزنهاور مقهور 
چرچیل شــد اما؛ دوگل با سیاســت های چرچیل مقابله 
کــرد. فعالیت دیپلماتیک دوگل قابل مقایســه با فعالیت 
سیاسی آیزنهاور نبود. دوگل هم در جبهه های جنگ بود 
و هم در مذاکرات دیپلماتیک حضور داشــت اما آیزنهاور 
تنهــا در جبهه های جنگی بود. کنکاش دوگل با چرچیل 
و سخنرانی های سیاســی وی در مخالفت با تصمیمات 
سیاسی تفکر »آنگلو ساکسون« انگلیس امریکایی؛ از وی 
رهبری منحصر بفرد ساخته بود که باعث شد تا در غرب؛ 
کشــور فرانســه هم ردیف انگلیس و امریکا تلقی شود. 
دوگل پیشــنهاد تقســیم جهان به این شکل که؛ شمال 
افریقا به فرانســه و خاورمیانه به انگلیس و خاور دور به 
امریکا واگذار شود را داد و سلطه فرانسه در شمال افریقا 
و سوریه و لبنان و بخشی از کانادا را تثبیت کرد و انگلیس 
و امریکا اجبارا پذیرای خواســت ژنرال دوگل در سیاست 
بین الملل شــدند. خاطرات سیاسی دوگل بیانگر نگرش 
و شــکل دهی »نگاه فرانسوی« از اتفاقات دوران جنگ 
جهانی دوم و چگونگی شــکل دهــی نظم جهانی بعد از 
جنگ در روابط بین الملل و احیای رویش مجدد فرانسه 
بعد از تحقیر سیاســی شکســت از آلمان است. با اینکه 

روزولت و چرچیل و اســتالین، در سه کنفرانس »تهران 
و یالتا و پوتســدام« برای تقسیم غنایم بعد از جنگ دوم، 
ژنرال فرانسوی را شرکت ندادند، ژنرال دوگل با برگذازی 
کنفرانس هــای طولانی مطبوعاتی، کلیــه تحرکات و 
تصمیم سه کشور انگلیس و شوروی و امریکا را تشریح، 
اعتــراض و مخالفت با زیاده خواهی آنها را ابراز می کرد. 
ژنرال دوگل »مطلع و به روز« بود و »دستورکار« داشت. 
سرداران ســپاه در جمهوری اسلامی ایران نیز اگر رهبر 
جمهوری اسلامی ایران مخالفتی نداشته باشند، از جایگاه 
نامزدی برای احراز پســت ریاست جمهوری برخوردارند. 
»ارتش بیســت میلیونی« بنا به درخواست حضرت امام 
خمینــی )ره( باعث شــد تا نیروهای بی شــمار جوان و 
شایسته به سپاه بپیوندند؛ حالا که جنگی نیست و انشاا... 
نباشــد؛ این نیروی عظیم توانمند، باید از اجازه حضور در 
دیگر عرصه های اجتماعی برخوردار باشند. سرداران خود 
را شایسته ریاســت جمهوری می دانند و ارزش آزمایش 
دارد. بدیهی است اگر سرداری در مسند ریاست جمهوری 
خواهان موفقیت در پســت ریاســت جمهوری است باید 
با ادبیات و سیاســت بین الملل آشــنایی داشته باشند و 
از مشــاوران مجرب برخوردار باشد. سردارها معمولا نماد 
»قدرت ســخت« هســتند و باید از ویژگیهای »قدرت 
نرم« دیپلمات ها و دیپلماســی به خصوص »شــناخت« 
جایگاه کشــورهای چالش زا در سیاســت بین الملل و 
تبدیل »هلال شــیعی« به »ماه کامل« در غرب آســیا 
نیز برخوردار باشــند. جمهوری اسلامی ایران بازیگر بین 
المللی است و در انتخاب رئیس جمهور باید شاخصه های 

یک رئیس جمهور »جامع نگر« مد نظر باشد. 

سرویس اقتصاد | صنعت لوازم خانگی از جمله صنایع 
فعال در سطح جهان و بر اســاس آمارها دومین صنعت 
بزرگ کشورمان )پس از خودروسازی( است و محصولات 
آن به جهت نیاز قشــر جوان به تشکیل خانه و خانواده، 
گســتردگی و ضرورت استفاده دارند. ارتباط صنعت لوازم 
خانگــی با دیگر صنایع به جهت چرخه تولید و تامین کار 
برای جوانان کتمان نشــدنی است و همین مهم بر لزوم 
حمایت از این صنعــت تاکید دارد. هر چند در این زمینه 
حمایــت دولت از لوازم خانگی تولیــد ملی، منع واردات 
کالاها و محصولات مشابه خارجی به انجام رسیده است 
امــا با این حال، بازهم بســیاری از تولیدکنندگان داخلی 
نتوانســتند بلافاصله آمار تولید را بالا برده و نیاز داخلی 
را تأمین کنند. بسیاری از آنان با محدودیت های سرمایه 
برای تأمین مواد اولیه و همچنین تامین نیروی انســانی 
مناسب دست و پنجه نرم می کنند و چنانچه دولت در این 
حوزه تدابیری نیندیشد، چرخ صنعت لوازم خانگی کشور 
به ســختی خواهد چرخید. پیش از نیز مسئولین ذی ربط 
بر این موضوع تاکید داشتند که در صورت عدم همکاری 
بانــک مرکزی و وزارت صمــت در خصوص تامین مواد 
اولیه، اجــزاء و قطعات مورد نیاز صنعــت لوازم خانگی، 
تامین نخواهد شد و تولید در این حوزه روزهای دشواری 

را تا پایان سال ادامه خواهد داد.
واحدهای تولیدی به شدت در تأمین مواد اولیه 

داخلی مشکل دارند
در این خصوص دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی با بیان 
اینکه واحد تولیــدی باید از تامین مــواد اولیه اطمینان 
داشته باشد، گفت: در تامین مواد اولیه فولاد، ورق و مواد 

پتروشیمی بی نظمی وحشتناکی وجود دارد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز«، عباس هاشــمی 

در گفــت و گو بــا مهر در مورد وضعیــت تولید لوازم 
خانگی، اظهار داشت: در حال حاضر واحدهای تولیدی 
به شــدت در تأمین مواد اولیه داخلی مشــکل دارند؛ 
با مصوبه ســتاد هماهنگی اقتصــادی دولت در مورد 
اختصاص ارزهای مختلف به تولید، مســائل تخصیص 
ارز در بانک مرکزی تســهیل شــد اما در تأمین مواد 
اولیه در بخش های فولاد، ورق و مواد پتروشــیمی بی 

دارد. نظمی وحشتناکی وجود 
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی با بیان اینکه پتروشیمی ها 
هر کاری تمایل دارند انجــام می دهند، افزود: به عنوان 
مثال دیروز قیمت گریدی که ۲8 هزار تومان بود، در بازار 
آزاد به 130 هزار تومان رســیده بود که در اواخر روز این 
قیمــت به 180 هزار تومان هــم صعود کرد؛ با این مدل 

تأمین مواد اولیه نمی توان از تولید حمایت کرد.
تولیدکنندگان باید از تأمین مواد اولیه مطمئن 

باشد
وی ادامه داد: واحد تولیدی باید از اســتمرار تأمین مواد 
اولیه که لازمه تولید اســت اطمینان داشته باشد اگر قرار 
باشــد برای تأمین مواد اولیه هر روز یک فاز جدید ایجاد 

کنند، واحدهای تولیدی فلج می شوند.
هاشمی گفت: واحدی داریم که ۲ میلیون قطعه سفارش 
صادراتــی در بخش لــوازم خانگی کوچک داشــت اما 
نپذیرفت وقتی علت را جویا شــدم، تولیدکننده گفت که 
بــرای تأمین مواد اولیه چه از لحاظ قیمت و چه از لحاظ 
میزان اطمینان نــدارد و نمی تواند به طرف خارجی تعهد 
بدهــد کــه کالا را با قیمت و حجم مشــخصی تحویل 

می دهد.
وی تاکیــد کرد: تولید، یک ســرمایه گــذاری درازمدت 
اســت، به همین دلیل نیــاز به ثبات و تثبیــت قوانین 

دارد. اینکــه هر روز وزارت صمت و ســتاد تنظیم بازار با 
صدور بخشــنامه های متعدد و متناقض، تولیدکنندگان را 
بلاتکلیف کنند، درست نیست. تولیدکننده در ایران حتی 
به صورت ماهانه نیز از قیمت مواد اولیه اطمینان ندارد و 

نمی دانــد امروز که ورق را خرید، هفته بعد به چه قیمتی 
باید همین ورق را بخرد. تأمین مواد اولیه به خصوص در 
بخش پتروشیمی افتضاح است و تولیدکننده به هیچ وجه 

تکلیف خود را در این بخش نمی داند.
عدم اطمینــان از تأمین مواد اولیه، صادرات را 

از بین می برد
هاشمی گفت: اســتمرار افزایش تولید ارتباط مستقیم با 
اســتمرار تأمین مواد اولیــه دارد. تولیدکننده باید برنامه 
ریزی مشخصی برای تولید داشته باشد تا محصولات را 
به درستی قیمت گذاری کند و یا اگر صادراتی می خواهد 
انجام دهد بتواند به طــرف خارجی تعهد دهد. بازارهای 
خارجی اینطور نیســتند که ما امروز یک قیمت را به آنها 

اعلام کنیم و فردا یک قیمت دیگر.
وی تاکید کرد: تا زمانی که مشــکلات مربوط به تأمین 
مواد اولیه حل نشود، حتی اگر افزایش تولید داشته باشیم، 

افزایش تولید نمی تواند استمرار داشته باشد.
راه فساد باز است

دبیــر انجمن صنایع لوازم خانگی با تاکید بر اینکه وزارت 
صمت نباید دخالتی داشــته باشد، گفت: دیروز جلسه ای 
داشــتیم که مسئولان به زعم خود در حال شفاف سازی 
بودند و فرمول های عجیبی برای ورق های فولادی اعلام 
می کردند در حالی که مشــکل اصلی در زنجیره عرضه 
فولاد اســت. این زنجیره در کشــور ما معیوب است. در 
شــمش، اســلب و بیلت ۲ میلیون تن مازاد تولید داریم 
امــا از آن طرف در ورق گرم و ســرد کمبــود داریم در 
حالیکه ظرفیت وجود دارد اما به دلیل عدم مدیریت واحد 
و جزیره ای بودن تصمیمات، زنجیره عرضه فولاد معیوب 

شده است.
وی با بیان اینکه زنجیره عرضه فولاد باید اصلاح شــود، 
افزود: یارانه و رانت باید از فولاد حذف و راه فســاد بسته 
شــود. مسئولان راه فساد را باز گذاشــته اند و بعد از آن 
طرف 10 ها کمیته تشــکیل می دهند که این فســاد را 

آسیب شناسی و مدیریت کنند.
هاشــمی گفت: به عنوان مثال همین ارز 4۲00 تومانی 
که خود مســبب بسیاری از فسادها شــد یکی از عوامل 
رانت اســت. با اطمینان می گویم هیچ کدام از کالاهایی 
که ارز 4۲00 تومانــی گرفتند با ارز 4۲00 تومانی توزیع 
نشدند بلکه صاحب کالا با هزار روش دور زدن قانون، بر 
روی کالای خود قیمت روز گذاشــت و به مصرف کننده 
عرضه کرد. از این ارز هیچ ســودی به مردم نرسید، فقط 

رانت های بی معنی برای برخی از افراد به وجود آورد.

ژنرال ها و نامزدی برای ریاست جمهوری 1400
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی؛

مواد اولیه این صنعت تامین نیست!
معاون برنامه ریزی شــرکت توانیر و ســخنگوی صنعت برق گفت: در زمان قرنطینه، الگوی 
مصرف برق در روزهای هفته شبیه به الگوی مصرف در روزهای تعطیل آخر هفته شد و مصرف 

برق خانگی در اکثر کشورها افزایش یافت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی و پایش آثار اقتصادی کرونا، 
»مصطفی رجبی مشــهدی« با بیان اینکه بخش عرضه و تقاضای برق )تولید، انتقال، توزیع و 
مصرف( از شیوع کرونا تاثیر پذیرفته است، گفت: در کشورهای درگیر کرونا، بیشترین تأثیر ناشی 
از ایــن همه  گیری در اقتصادهایی بوده که اقدام  های ســختگیرانه  ای اعمال کردند و همچنین 

آنهایی که بخش خدمات بزرگتری داشتند.
وی افزود: بر اساس گزارش های منتشر شــده توسط سازمان  های بین  المللی، مصرف برق در 
کشورهای مختلف درگیر کرونا به ویژه در ایام اعمال قرنطینه کامل، کاهش چشمگیری داشت. 
به عنوان مثال به گزارش ســازمان بین المللی انرژی، در بهار امسال، مصرف برق کشور ایتالیا 

حدود 30 درصد نسبت به سال قبل آن، کاهش داشته است.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: در زمان قرنطینه، الگوی مصرف برق در روزهای هفته شبیه به 
الگوی مصرف در روزهای تعطیل آخر هفته شد و مصرف برق خانگی در اکثر کشورها افزایش 
یافت. البته تاثیر بحران کرونا در کاهش مصرف برق در بخش صنعت، کمتر از ســایر بخش  ها 
بوده اســت. در کشور ما نیز در اوایل شیوع کرونا به خصوص با توجه به کاهش مسافرت  های 

نوروزی، مصرف برق از بخش تجاری به بخش خانگی انتقال یافت.
رجبی مشــهدی اظهارداشت: صنعت برق کشور، بخش توســعه  ای خود را توسط پیمانکاران، 
ســازندگان تجهیزات و تولیدکنندگان بخش خصوصی انجام می دهد، بنابراین محدودیت  های 
کرونایی بر بخش  های گوناگون صنعت برق کشــور مانند ســاخت و حمــل تجهیزات، اعزام 

گروه  های پیمانکاری اثرگذار بود.
وی افزود: همچنین اثرات و مخاطرات احتمالی شیوع کرونا بر سلامت نیروی انسانی صنعت برق 
مطرح بود. به عنوان نمونه طرح  های محدودسازی تردد، کاهش ساعات کاری و فاصله  گذاری 
اجتماعی، احتمال تأخیر و یا توقف در پروژه  های عمرانی و نگهداری و تعمیرات در بخش  های 
تولید، انتقال و توزیع برق را بالا می  برد و خطر شیوع بیماری در میان کارکنان به ویژه نیروی کار 
متخصص می  توانست بر عملکرد بخش  های گوناگون صنعت برق اثرات نامطلوبی داشته باشد.

وقفه در بخش  های توسعه  ای صنعت برق
ســخنگوی صنعت برق گفت: البته با شیوع ویروس کرونا، تشدید مشکلات مالی صنعت برق 
با تأثیر بر توانایی وصول درآمدهای صنعت برق در هر دو قســمت فروش برق به مشــترکان 
داخلی و برق صادراتی محتمل بود و احتمال انتقال فشار مالی به بخش خصوصی صنعت برق 

نیز وجود داشت.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی توانیر افزود: بنابراین بدلیل شیوع کرونا، برخی از اقدام  ها در 

بخش  های توسعه  ای صنعت برق دچار وقفه شد.
به گفته رجبی مشهدی این مسائل، گاهی احتمال ناپایداری شبکه تولید، انتقال و توزیع برق و 

بروز خاموشی در تابستان 1399 را تشدید می  کرد.
وی اضافه کرد: با برنامه  ریزی و تلاش شــبانه  روزی تمامی دست اندرکاران صنعت برق، ارائه 
خدمات در کشــور ادامه یافت و با مشارکت مصرف  کنندگان برق، خوشبختانه در تأمین برق در 
پیک ســال جاری، موفق عمل کردیم و صنعت برق با گذر موفق از اوج مصرف ســال 1399، 

چراغ درمان را روشن نگاه داشت.
اقدامات در صنعت برق برای مقابله با اثرات کرونا

ســخنگوی صنعت برق گفت: صنعت برق در دوران شــیوع کرونا، با اقدام  های متعددی مانند 
تعویق سه ماهه پرداخت قبض ها برای مشترکان خانگی که توان پرداخت نداشتند و مشترکان 
تجاری که کســب و کار کوچک داشــتند، ســعی کرد از آنها حمایت کند. همچنین با هدف 
حفظ ســلامت مردم و پیشــگیری از شــیوع ویروس کرونا، پس از تجربه موفق طرح حذف 
قبض کاغذی، شروع به افزایش خدمات غیرحضوری برق برای کاهش مراجعه حضوری مردم 
به اداره های برق نمود و هم اکنون مشــترکان برق بــدون مراجعه ی حضوری به ادارات برق، 

می توانند بسیاری از خدمات مورد نیاز خود را دریافت کنند.
وی خاطر نشــان کرد: هم اکنون میزان مصرف برق کشور نیز در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته، 4.5 درصد افزایش یافته که ناشی از شیوع بیماری کرونا و بخش عمده آن مربوط به 

مصرف برق در بخش صنایع کشور پس از بازگشایی ها است. 
به گزارش صبح امروز، در پایان بهار امســال رکــورد 57 هزار مگاوات در مصرف برق به ثبت 
رسید که این عدد نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود 10 هزار مگاوات افزایش داشته است. 
به همین علت تا خردادماه حدود ۶0 میلیون لیتر نفت گاز در نیروگاه ها مورد استفاده قرار گرفته 

است.

  
عراق و سوریه از خودروهای ایرانی استقبال 

می کنند
مشــاور معاون اول رییس جمهوری گفــت: مردم عراق و ســوریه از محصولات ایرانی 
اســتقبال می کنند، از این رو با برنامه ریزی می توان صادرات خودرو به این کشــورها را 

افزایش داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از سایپا، »حسن دانایی فر« افزود: خودروسازان به دو 

بازار بسیار مهم دسترسی دارند که یکی از آنها بازار عراق و دیگری سوریه است.
وی بیان داشت: در یک دهه گذشته ایران صادرات قابل توجهی کالا به این دو کشور داشته و 

همواره بازار، مردم و اقتصاد عراق و سوریه از کالاهای ایرانی استقبال کرده اند.
دانایی فر با بیان اینکه کالاهای ایرانی در کشورهای عراق و سوریه مورد احترام بوده و جایگاه 
خوبی دارند، خاطرنشان کرد: این امر فرصت خوبی است تا خودروسازان برای صادرات خودرو به 

این کشورها برنامه ریزی دقیق تری داشته باشند.
وی گفت: پس از خروج آمریکا از برجام، فشار زیادی بر برخی از صادرکنندگان ایرانی به وجود 
آمد، اما با ســعی و تلاش فعالان اقتصادی بسیاری از چالش ها حل شد و اکنون کالای ایرانی 

به این کشورها صادر می شود.
مشاور معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: سعی و تلاش خودروسازان باید این باشد که در 
مقوله صادرات بیش از گذشته فعالانه عمل کنند، از این رو با طرح های مشترک می توان موانع 

را برطرف و مسیر صادرات را هموار کرد.
به گزارش صبح امروز و برپایه آمار گمرک جمهوری اسلامی ایران، سال 98، حدود یک هزار و 
300 دستگاه خودرو به وزن یک هزار و 573 تن به 9 کشور هنگ کنک، تایوان، سوریه، امارات، 

اسپانیا، چین، عراق و ترکیه صادر شد.
عــراق با ســه میلیون و 1۲۲هــزار و 900 دلار، جمهوری آذربایجان بــا یک میلیون و 
159هزار و 400 دلار و ســوریه با 981 هزار و 8۲5 دلار، سه مقصد نخست خودروهای 

بودند. ایرانی 

خبر

  
رشد ۴.۵ درصدی مصرف برق در دوران کرونا 

مفقودی
کارت و برگ سبز خودرو سواری سیستم پراید تیپ جی تی ایکس آی مدل 1388 به شماره 
 S141۲۲88334379 پلاک 3۶ ایران 711 ن 5۲  به شماره موتور 31۲4888 و شماره شاسی

مربوط به علی اکبر قرائی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری پراید مدل 1383 به شماره پلاک 1۲ ایران 35۶ ی 53  
به شماره موتور 00۶57۶۶0 و شماره شاسی S141۲۲83۲00953 به محمدعلی ثروتی فریمانی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
ســند سه برگ ســفید- ســند کمپانی موتور ســیکلت هندا امجد 1۲5 مدل 1389 به شماره 

پلاک31415  - 7۶4  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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برگزاری برنامه شعرخوانی مرد میدان در اداره 

کل کتابخانه های عمومی خراسان رضوی

به همت محفل ادبی رواق ادب اداره کل کتابخانه های عمومی خراسان رضوی برنامه شعرخوانی 
مجازی »مرد میدان« در بزرگداشت سالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی برگزار شد.

بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقــل از روابط عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی 
خراسان رضوی؛ به همت محفل ادبی رواق ادب اداره کل کتابخانه های عمومی خراسان رضوی 
برنامه شــعرخوانی مجازی »مرد میدان« در بزرگداشت سالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی با 
حضور حجت الســلام علی اکبر ســبزیان، مدیرکل کتابخانه های عمومی خراسان رضوی و با 

شعرخوانی 4شاعر برجسته استان برگزار شد.
مدیرکل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی در این محفل ادبی یاد و خاطره شــهید حاج 
قاسم سلیمانی، شهدای انقلاب و دفاع مقدس و شهدای مدافع حرم و حضرت امام خمینی)ره( 

را گرامی داشت.
حجت الاسلام علی اکبر سبزیان ادامه داد: حاج قاسم سلیمانی پرورش یافته مکتب امام روح ا... 
بود که با تاسی به سیره و منش امام بزرگوار انقلاب شخصیتی را بوجود آورد که همواره استکبار 

و ایادی خونخوار آنها از وجودش در هراس بودند.
وی تاکید کرد: وصیت نامه حاج قاسم نمادی از مکتب حاج قاسم است و من اصرار دارم که همه 
علاقه مندان به کتاب و کتابخوانی و مکتب شهدا و حاج قاسم این وصیت نامه را مطالعه کنند.
وی در ادامه بخشــی از وصیت نامه حاج قاسم سلیمانی را قرائت کرد و پس ار آن نیز شاعران 

آئینی سرای استان به قرائت اشعار خود پرداختند.

  
ساماندهی بیش از 32۰۰ قطعه از تزئینات آجری 

مسجد ملک زوزن خواف

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی شهرستان خواف از ساماندهی 3۲00 
قطعه از تزئینات آجری مسجد ملک زوزن این شهرستان خبر داد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خراسان رضوی محمود باعقیده روز گذشته با اعلام این خبر افزود: مسجد ملک 
زوزن دومین مسجد تاریخ دار دوره خوارزمشاهیان است که به استناد کتیبه موجود در سال ۶15 

هجری قمری و یک سال پس ازآن در حال ساخت بوده است.
او ادامه داد: طبق بررسی های صورت گرفته  این مسجد بر روی بقایای معماری از سده سوم تا 
۶ هجری ساخته شده است  که این موضوع سبب شد حجم انبوهی از قطعات  و تزئینات آجری  
در پی کاوش های باستان شناسی، کارهای مرمتی و فعالیت های کشاورزی اطراف بنا به دست 

آید که به صورت دپو شده در فضاهای اطراف بنا نگهداری می شد.
باعقیده اظهار کرد: با توجه به کاهش حضور گردشــگران به دلیل شیوع ویروس کرونا فرصتی 

فراهم شد تا این قطعات آجری ساماندهی شود.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان خواف تصریح کرد: با انتخاب 
قسمتی از انباری مجاور مسجد ملک زوزن عملیات مرمتی شامل کف سازی، بدنه سازی، بام 

سازی و قفسه بندی در فضایی به مساحت 105 مترمربع آغازشده است.
باعقیده افزود: تاکنون بیش از 3۲00 قطعه  تزئینات آجری بر اســاس نوع تزئینات )قالب زده، 
پیش بر و تراش( نوع لعاب )لعاب دار و بدون لعاب(، نوع نقش )گیاهی، هندســی( دسته بندی و 
ساماندهی شده است. او ادامه داد: از این فضا می توان به عنوان موزه تزئینات آجری مسجد ملک 
زوزن استفاده کرد، ضمن این که ساماندهی این قطعات آجری زمینه ای مناسب برای مطالعه و 
پژوهش روی آن ها فراهم کرده و علاوه بر این می توان راحت تر قطعات جداشده از کتیبه های 

مسجد فعلی را شناسایی کرد تا در محل اصلی خود نصب شود.
تاکنون 105 اثر، محوطه و تپه تاریخی، طبیعی و میراث ناملموس شهرستان خواف در فهرست 

آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
35 جاذبه گردشگری و 1۶ تأسیسات گردشگری در سطح شهرستان خواف وجود دارد.

خواف در فاصله ۲8۲ کیلومتری جنوب مشهد واقع است.

  
کشف معبد 2۵۰۰ساله در ترکیه

باستان شناسانی که در ترکیه مشــغول کاوش بودند موفق به کشف بقایای یک معبد باستانی 
الهه یونان باستان شدند.

بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از انشــنت اوریجینز، سال هاســت که گروهی از 
باستان شناسان مشغول کاوش در محوطه تاریخی 1۶00 مترمربعی واقع در غرب ترکیه هستند 
و این کاوش ها تاکنون به کشــف شواهد وجود 35 بنا که در دوره های مختلف تاریخی در این 
مکان ساخته شده منجر شده است. قدمت 1۶ مورد از این بناها به دوران نوسنگی یعنی حدود 
4500 ســال پیش از میلاد بازمی گردد. نتیجه کاوش این گروه باستان شناسی در این محوطه 
تاریخی که در »ازمیر« قرار دارد اخیرا به کشــف بقایای یک معبد ۲500 ســاله منجر شــده 
اســت.  معبد تاریخی متعلق به الهه یونان باســتان که در این مکان کشف شده است قدمت 
کمتری نسبت به آثار دوران نوســنگی دارد اما یکی از مهم ترین اکتشاف های این محوطه به 
شمار می رود. پروفســور »الیف کوپارال« استاد دانشگاه و سرپرست تیم باستان شناسی که در 
این محوطه تاریخی مشغول کاوش اســت بیان کرد: »طی بررسی این مکان به بقایای معبد 
»آفرودیت« که به قرن ششــم پیش از میلاد تعلق دارد برخوردیم. این یک اکتشــاف بســیار 
قابل  توجه اســت.« به گفته »کوپارال« کشف مجموعه ای از بقایای بناها و شواهد تاریخی در 
این محوطه نشــان دهنده وجود شــبکه اجتماعی و اقتصادی وسیع در این نقطه از »ازمیر« در 

سال های گذشته است.
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پیگیری واردات داروی »اس ام ای« به کجا رسید؟

مسئولیت با چه کسی است! 
سرویس اجتماعی/ سال گذشــته بود که تعدادی از 
خانواده های بیماران مبتلا به »اس ام ای« جلوی ساختمان 
وزارت بهداشــت ودرمان تجمع کرده بودند و خواســتار 
واردات داروی »اسپینرازا« برای فرزندان خود شده بودند. 
در این بین مهدی شــادنوش، رئیس مرکز مدیریت پیوند 
و درمان بیماری های وزارت بهداشــت در واکنش به این 
تجمع گفت: »تقریبا در اثربخشــی این دارو در دنیا مراکز 
علمی، شــک هایی به وجود آمده؛ بنابراین مراحل آن باید 
مورد بررسی قرار گیرد. ما با نمایندگان مدعی تولیدکننده 
این دارو جلساتی داشتیم، اما هر بار تفره رفتند و در جلسه 
آخــر هم عنوان کردند که مســأله تحریم ها مانع بزرگی 
است و نمی توانند همکاری مناسبی را با ما داشته باشند«.
 شــادنوش همچنین بــا بیان اینکه »از ســوی دیگر ما 
نمی توانیم بیماران خود را به وسیله شرکت های}تولیدکننده 
ایــن داروها{ مورد آزمایش قرار دهیم تــا ببینیم آیا این 
دارو اثربخشــی لازم را دارد یانه؟« به ایسنا گفته: »ما به 
دقت کشــورهایی که بیماران خود با این نوع دارو تحت 
درمان قرار دادند را رصد می کنیم. اگر اثربخشی خوبی از 
این دارو داشــته باشیم و انشاءا... بتوانیم اعتبارات خود را 

افزایش دهیم یقیناً دریغ نخواهیم کرد«.
بــه گزارش روزنامــه »صبح امروز« این درحالی اســت 
کــه حدود یک مــاه پیش جهان ناز دســتگیر متخصص 
مغزواعصاب ایرانی ســاکن در آمریکا درباره اثربخشــی 
قطعی دو داروی »اسپینروزا« و »ریسیدپلام« و ژن درمانی 
برای این بیماران خبر داد. از ســویی دیگر حسین غیاثی، 
مدیر ســابق انجمن بیماران نــادر در گفت وگو با »صبح 
امروز« مطرح کرده بود که این دارو از ســال ۲01۶ وارد 
بازار شــده و بیمــاران مبتلا به اس ام ای در کشــورهای 
مختلف از آن اســتفاده کرده اند. غیاسی بیان کرد: »پس 
از پیگیری های زیاد وزارت بهداشــت و درمان مطرح کرد 
که این دارو اثربخشــی لازم را ندارد و بعد از اینکه میزان 
مراجعات به سازمان غذاودارو بیشتر شد، اعلام کردند ما 
نمی توانیــم هزینه خریــد دارو را بپردازیم. زمانی که نوع 

داروهای تولید شــده برای این بیماری بیشــتر شد به ما 
اعلام کردند کــه بودجه خرید این دارو را نداریم و دولت 

باید بودجه این دارو را تأمین کند«.
 

غیاثی همچنین به پیگیری های این انجمن از نمایندگان 
مجلــس و نامه های ارســالی بــرای نماینــدگان برای 
درخواست همکاری و ورود مجلس به این موضوع اشاره 
کرد و گفت: »من -به عنــوان دبیر انجمن بیماری های 
نــادر- و خانواده هــای این افــراد، چندین بــار نامه به 
نماینــدگان دو دوره دهم و یازدهــم از جمله برای خانم 
فاطمــه محمدبیگی و حســین علی شــهریاری-نماینده 
مجلس یازدهم- ارســال کردیم. همچنین به شخصه در 
توییتر به ۲0 نماینده مجلس نامه فرستادم تا در این زمینه 

همکاری با ما داشته باشند«.
اما مشکل کار کجاســت؟ به گفته حسین غیاثی وزارت 
بهداشــت ودرمان و مجلس شورای اسلامی در این زمینه 

نتوانســتند همکاری لازم را با ایــن خانواده ها و انجمن 
بیماری های نادر داشــته باشــند. به همین دلیل با برخی 
از اعضای کمیســیون بهداشــت ودرمان مجلس یازدهم 
گفت وگــو کردیم تا دغدغه و اقدامات آن ها در این زمینه 

اطلاع یابیم.
»این موضوع ربطی به مجلس ندارد«

حسنیعلی شهریاری، رئیس کمیســیون بهداشت ودرمان 
مجلــس یازدهم: »تخصص من دارو نیســت که شــما 
فکــر کنید من باید تمام داروها و بیماری ها را بشناســم. 
}پیگیری{ این موضوع ربطی به مجلس ندارد و دارو جزو 
وظایف وزارت بهداشت ودرمان اســت؛ درنتیجه مجلس 
نمی گویــد که وزارت چه دارویی بیــاورد و چه دارویی را 
وراد نکند. ارز این دارو را دولت می پردازد و داروهایی که 

تایید می شود را وارد می کند«. 
زهرا شیخی مبارکه، سخنگوی کمیسیون بهداشت ودرمان: 
»با پیگیری که از دبیر کمیســیون در این زمینه داشتم، 

متوجه شــدم تا این لحظه هیچ نامــه ای از طرف وزارت 
بهداشــت ودرمان برای تصمیم گیری در مــورد واردات 
داروی اس ام ای به مجلس ارائه نشــده اســت. البته این 
موضــوع نافی پیگیــری بیماران خاص و مســائل آن ها 
در کمیســیون نیســت«. مبارکه همچنین اعلام کرد که 
برای پیگیری این موضوع با عبدالحســین روح الامینی، 
عضو کمیسیون بهداشت ودرمان تماس بگیریم که آقای 

روح الامینی پاسخی به تماس ها نداد.
سیدمرتضی خاتمی، عضو دیگر این کمیسیون در واکنش 
به تماس ها پیام داد و گفت: »در جلسه هستم، بعداً خودم 
وقت مصاحبه به شــما می دهم« دیگر هم پاســخ تلفن 

ندادند.
اما دیگر اعضای کمیســیون بهداشــت ودرمان پاسخی به 
تماس هــا و پیام های ما ندادند. بــرای اطلاع از نظارت بر 
عملکرد نمایندگان و چرایی عدم پاسخ گویی آن ها با نصرا... 
پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس تماس گرفتیم. 
چراکه براســاس وظائف و اختیارات قانونی تعریف شــده 
»سامان دادن و کارآمدسازی مجلس و نمایندگان، رسیدگی 
به طرز کار مجلس، قوه مجریه، قوه قضائیه و مســئولین 
آن ها، و نیز رســیدگی به شکایات مربوطه، و مطالبه پاسخ 
آن هــا از قوای مذکور، اعلام نتیجه رســیدگی ها، و مطلع 
کــردن عامه مردم در مواردی که موضوع مربوط به عموم 

باشد« وظیفه کمیسیون اصل 90 است.   
»نماینده کاره ای نیست«

پژمانفر با بیان اینکه »رئیس کمیسیون اصل 90 هستم« 
گفت: »اصلًا شــناختی از این بیمــاری ندارم و اطلاعی 
هم از علت جواب ندادن اعضای کمیســیون بهداشــت 
و درمان ندارم. شــما باید با رییس کمیســیون بهداشت، 
تمــاس بگیرید. در مورد این بیماری و درمان آن هم باید 
وزارت بهداشت پاسخگو باشد و نماینده کاره ای نیست و 

اطلاعی هم ندارد«.  
پرسش اینجاست کلاف سردرگم این بیماری و داروی آن 

به دست چه کسی قرار است باز شود؟!

شهریاری: تخصص من دارو 
نیست که شما فکر کنید من باید 
تمام داروها و بیماری ها را بشناسم. 
}پیگیری{ این موضوع ربطی به 
مجلس ندارد و دارو جزو وظایف 
وزارت بهداشت ودرمان است؛ 
درنتیجه مجلس نمی گوید که وزارت 
چه دارویی بیاورد و چه دارویی را 
وراد نکند

پژمانفر: اصلًا شناختی از این 
بیماری ندارم و اطلاعی هم از علت 
جواب ندادن اعضای کمیسیون 
بهداشت و درمان ندارم. شما باید 
با رییس کمیسیون بهداشت، تماس 
بگیرید. در مورد این بیماری و 
درمان آن هم باید وزارت بهداشت 
پاسخگو باشد و نماینده کاره ای نیست 
و اطلاعی هم ندارد

»صبح امروز« به ریشه یابی اعتیاد به قمار می پردازد؛

مافیایی مهیج و جذاب!
امروز همانطــور که اخبــار را رصد 
می کردم بــه تیتر جالبی برخوردم. 
بود  نوشــته  فارس  خبرگــزاری 
»4500 درگاه قمار خارج از کشور 
مسدود شد«. در متن خبر آمده بود 
که معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکزی با اشاره به شناسایی و مسدود 
کــردن 4500 درگاه قمار درخصوص 
برخورد با قماربازان گفته اســت که 
کســانی که اولین بار است در عمل 
مجرمانــه قمار مشــارکت می کنند، 
پیامک هشــدار، بار دوم پیامک اخطار و دفعه سوم علاوه 
بر پیامک اخطار حســاب بانکی آنها مســدود می شود و 
پرونده کســانی به کرات اقدام به قمــار کنند به دادگاه 

ارسال می شود.
ایــن مطلب چیزی بود که مــن را مجاب به این کرد که 
به ریشه یابی موضوع بپردازم. ریشه یابی اعتیاد به قمار! 
اینکه تجربه های جدید در زندگی چقدر انســان را اشباع 
می کند و اصلا چرا نوع تفریحات جوانترها در ســال های 
اخیر تغییر کرده اســت؟ اینکه در پشــت پرده سناریوی 
خطرناک قمار علاوه بر پولشــویی چــه چیزهایی نهفته 

است و اصلا چرا؟
خیلی نرم به اعتقادات ما ورود پیدا کرده اند

یک روانشــناس اجتماعی میگوید: مضوضع این سایتها 
فراتر از یک ســرگرمی ساده اســت. چراکه همانطور که 
مشــخصا بخش کثیری از جامعه مطلع هستند؛ مافیایی، 
مدت ها اســت که با اســتفاده از بستر اینســتاگرام و با 
جذب شــاخ های مجــازی و علی الخصــوص چهره ها و 
سلبریتی های نســبتا جوان و پرحاشیه در ترکیه،  شبکه 
بزرگ تبلیغاتی دســت و پا کرده و دایره هدف برای آنها 

جوانان خام و کم تجربه است.
فریمانی ادامه می دهد: هدف این قائله مجازی، فقط آلوده 
کردن جوانان ایرانی به فعل حرام قمار نیست. هرچند که  
خیلی نرم بــه اعتقادات ما ورود پیدا کرده اند و قمار را به 
نوعی جلوه داده اند که نه از دیگاه قانونی و نه حتی شرعی 
ایرادی ندارد. حتی برخی ســایت ها ادعا می کنند که نظر 
مثبت مراجع را هم دارند در حالی که در طرح ســوال از 
مراجــع به گونه ای مطرح کرده اند اما شــکل و محتوای 
کارشــان به گونه ای دیگر اســت. برخی هم با بیان این 

که بخشــی از درآمد سایت صرف امور خیریه و کمک به 
محرومان می شود، شرکت کنندگان را اغوا می کنند و کار 
خود را موجه جلوه می دهند. بیشک پولشویی، مواد مخدر، 
قاچاق دختران جوان و... در پشــت پرده این ســناریوی 
خطرناک است و ماجرا بغرنج تر هم می شود وقتی در دراز 
مدت اثرات اجتماعی این بازی کثیف را درتغییر ســبک 

زندگی جوانان می بینیم.

وی با اشــاره به دلایل متعدد گرایــش به قمار می گوید: 
وسوسه پولدار شدن آنی و آسان برای نسلی که زیر فشار 
اســت، به یک دام مهیج تعبیر می شود. کسانی که به این 
وسیله می خواهند به ثروت برسند در واقع خواهان کسب 
مال از راه های غیر قانونی هســتند و وقتــی با تبلیغات 
اغواکننــده ای از این قبیل مواجه می شــوند، با ناآگاهی 
خود به آســانی در دام می افتند و هربار با طمع، بیشتر در 

منجلاب فرو می روند.
تزریق هیجان کاذب

فریمانــی می افزاید: در مقابل بد نیســت اشــاره به این 
موضوع نیز داشــته باشــیم که خیلی هــا اصلا به هدف 
کسب درآمد به سراغ قمار نمی روند. درواقع آنها به دنبال 
تزریق هیجان به خود هستند. از آنجایی که ما شادی های 
عمومــی در جامعه نداریم، به نظر می رســد برخی برای 
تفریح و تجربه ای متفاوت و به دنبال کســب لذت های 
آنی و هیجان ناشی از این کار، به شرط بندی رو می آورند. 
چراکه این هیجان کاذب بخشــی از خلا روحی آن ها را 
پر می کند. تفریح و تجربه ای متفاوت نقطه عطف جذب 

این افراد است.
این روان شــناس در پایان بندی صحبتهای خود با اشاره 

به دلایل گســترش پدیده قمار تاکید می کند: رســیدن 
به موقعیت و رفاه اجتماعی به شــیوه میانبر و به وســیله 
تبلیغات فراگیر در بستر ناامن اینترنت، نبود فضای مناسب 
برای گذران اوقات فراغت و همچنین فراهم نبودن امکان 
برون ریــزی هیجانات برای جامعه جوان کشــور از دیگر 
دلایل گســترش این پدیده در بین جوانان است. هرچند 
ضعف کنترل خانواده و نهادهای ذیربط بر شــکل گیری 
این گروه ها بر کسی پوشــیده نیست و خانواده به عنوان 
اولین نهــاد متولی باید نظارت کافی بر فرزندان داشــته 

باشد.
پیامدهایی جبران ناپذیر

یک جامعه شناس فرهنگی نیز می گوید: امروز به وضوح 
شــاهد جریان مخرب قمار که در اثر بی توجهی و غفلت 
به وجود آمده اســت، هســتیم و قطعا آثار زیان باری در 
آینده برای ما جامعه خواهد داشت، چراکه نتایج تحقیقات 
گســترده در مورد قمار بیانگر این است که قمار و سبک 
زندگی حاصــل از آن، برای فرد قماربــاز و خانواده وی 
پیامدهای اجتماعی ناگــواری در پی دارد که از آن جمله 
حتی می توان در کنار پیامدهای مشــخصی چون اعتیاد و 
بی علاقگی به کار و همچنین طمع سیر نشدنی، به از هم 
گسیختگی روابط خانودگی و بخصوص جدایی والدین و 

یا حتی اعتیاد فرزندان نیز اشاره کرد.

عیوضی ادامه می دهد: موضوع شرط بندی های اینترنتی 
در کنــار فعالیتهــای قمار بازی و تســری آن به محیط 
سهل الوصول تر و گستردهتر فضای مجازی مطلبی است 

که باید به درســتی آسیب شناسی شــود. چرا که کنترل 
فضــای کجازی به مراتــب ســخت تر از کنترل فضای 

فیزیکی است.
وی می افزاید: پیش بینی همراه با قرعه کشــی و یا شرط 
بندی و جوایزی که پول آن از ســایر شــرکت کنندگان 
پرداخت می شود، مصداق بارز قمار و از نظر علمای دینی 
باطل و حرام اســت. هرچند بسیاری از کسانی که در این 
سایت ها شرکت می کنند، این کار را قمار و حرام نمی دانند 
و گردانندگان این سایت ها نیز طوری القا می کنند که این 

قمار نیست و وجهه شرعی و قانونی دارد.
پیشگیری بهتر از درمان است

عیوضی با اشــره بــه اینکه »با ادامه دار شــدن فعالیت 
سایت های قمار، قانون گریزی و دورزدن قانون در فضای 
مجازی به یک امر عادی تبدیل می شود« مطرح می کند: 
در واقع گســترش این ســایت ها از نبود نظارت قوی بر 
فضای مجازی حکایت می کند و در این خصوص متولیان 
امنیت فضای مجــازی نباید دامنه فعالیت و عمل خود را 
به بعد از وقوع جرم محدود کنند. چراکه پیشــگیری بهنر 

از درمان است!
وی تاکید می کند: گاه شدت وسوسه برای برخی افراد 
به حدی اســت که وابســتگی بیمارگونه و حتی اعتیاد 
بــه این کار پیدا می کنند و طمــع برد، آنها را تا مرز از 
دســت دادن تمام زندگی می کشــاند؛ بدون آنکه به 
عواقــب روحی و روانی که برای خــود و خانواده خود 
بــه وجود می آورند، فکر کنند. آنها به طمع طی کردن 
ره صد ســاله در یک شب، تمام زندگی خود را به روی 
شــرط بندی می بازند. این ها قربانیــان هیجانات کاذب 
هســتند و نداشتن شادی باعث می شــود تا تن به این 

بدهند. کاذب  هیجانات 
ایــن جامعه شــناس در پایان بنــدی صحبت های خود 
تصریح می کند: از پیامدهای آســیب شــناختی شــرط 
بندی هــای اینترنتی می توان به کاهــش عقلانیت در 
جوانان، تضعیف فضیلت کار و تلاش، ســوق دادن افراد 
به ســمت دلالی و کسب درآمد به روشهای غیر معقول 
و همچنین ترویج قانون گریزی اشاره کرد. هرچند تمام 
ایــن پیامدها در درجه بعد از به خطر انداختن ســلامت 
زندگی و آینده فرد و همچنین به خطر انداختن سلامت 
روانی افراد و از هم پاشــیده شدن روابط خانوادگی قرار 

می گیرد.

عیوضی: گاه شدت وسوسه برای 
برخی افراد به حدی است که وابستگی 
بیمارگونه و حتی اعتیاد به این کار پیدا 
می کنند و طمع برد، آنها را تا مرز از 
دست دادن تمام زندگی می کشاند؛ 
بدون آنکه به عواقب روحی و روانی که 
برای خود و خانواده خود به وجود می 
آورند، فکر کنند

فریمانی: خیلی ها اصلا به هدف 
کسب درآمد به سراغ قمار نمی روند. 
درواقع آنها به دنبال تزریق هیجان به 
خود هستند. از آنجایی که ما شادی های 
عمومی در جامعه نداریم، به نظر می 
رسد برخی برای تفریح و تجربه ای 
متفاوت و به دنبال کسب لذت های آنی 
و هیجان ناشی از این کار، به شرط بندی 
رو می آورند

  
دستگیری سارقانی که شماره سریال  

گوشی های همراه را تغییر می دادند

فرمانده انتظامی اســتان از دســتگیری 11 متهم پرونده باند حرفه ای سرقت و تغییر شماره 
سریال گوشی های تلفن همراه با کشف مقادیر زیادی اموال سرقتی خبر داد. 

به گزارش »صبح امروز« محمد کاظم تقوی با بیان اینکه »گزارش ســرقت های ســریالی 
گوشــی تلفن همراه در خیابان های مشــهد به فوریت های پلیسی 110 پلیس را برآن داشت 
برای پیگیری ســریع این موضوع به طور ویژه وارد عمل شــود« اظهار کرد: دستورات لازم 
در این رابطه صادر شــد و کارآگاهان مبارزه با جرایم خشــن پلیس آگاهی خراسان رضوی 

تحقیقات گسترده خود را آغاز کردند.
به گفته تقوی کارآگاهان پلیس آگاهی با بررســی های دقیق علمی و شیوه های فنی پلیسی 
توانســتند اعضای اصلی این شــبکه که 10 نفر بودند و بیشترین سرقت هایشان در محدوده 
خیابان خواجه ربیع، رســالت، بلوار ۲۲ بهمن و طبرسی مشــهد ثبت بود را چهره زنی کرده و 

شناسایی کنند.
فرمانده انتظامی استان خراسان رضوی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی با ردزنی های گسترده 
محل هــای تردد متهمان را نیز تحت نظر قرار دادند و بامداد امروز با هماهنگی مقام قضایی 
در اقدامی غافلگیرانه 10 متهم مورد نظر را در مخفیگاه شان دستگیر کردند. در این عملیات، 

پلیس با بازرسی مخفیگاه متهمان 41۲ دستگاه گوشی تلفن همراه سرقتی کشف کرد.
تقوی تشــریح کرد: متهمان در تحقیقات اولیه سرنخ دیگری به پلیس دادند و ردپای عامل 
تغییر ســریال شماره تلفن های سرقتی نیز نمایان شــد. پلیس در اقدامی ضربتی، یازدهمین 
متهم این شبکه سرقت را نیز دستگیر کرد و در بازرسی از مخفیگاه او یک دستگاه رایانه، یک 

دستگاه باکس تغییر سریال و تعداد زیادی قطعات جدا شده موبایل کشف شد.

  
یک عضو مجمع نمایندگان استان کردستان مطرح کرد:

قرنطینه کامل بیمار مبتلا به کرونای 
جهش یافته 

یک عضو مجمع نمایندگان استان کردستان گفت: وزارت بهداشت ایران ابتلای یک پزشک 
به کرونای جهش یافته انگلیســی را تأیید کرده اســت. ایشــان در بیمارستان تحت درمان، 

مراقبت و در شرایط قرنطینه کامل به سر می برد. شهروندان نگران نباشند.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، پرویز اوسطی در مورد وضعیت یک پزشک مبتلا 
به کرونای جهش یافته انگلیســی اظهار کرد: وزارت بهداشت ایران ابتلای ایشان به کرونای 
جهش یافته را تشخیص داده است. ایشــان در بیمارستان تحت درمان، مراقبت و در شرایط 
قرنطینه کامل به سر می برد. با توجه به حساسیت موضوع، وزارت بهداشت و ستاد ملی کرونا 
به جد پیگیر این مسئله هستند.  نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس ادامه داد: امکانات 
این بیمارستان کامل است و در مورد امکانات قرنطینه مشکلی نداریم. نگرانی ما این بود که 

این فرد شناسایی و قرنطینه نشود که به امید خدا نگرانی ما رفع شد. 
 یک فایل صوتی در شــبکه های اجتماعی اســتان کردستان دست به دست شد که حکایت 
از ورود کرونای انگلیســی به کردستان داشــت. این فایل صوتی صدای خانمی است که به 
زبان کردی صحبت می کند به هموطنان و شــهروندان مناطق کردنشین هشدار می دهد که 
پروتکل ها را بیش از پیش رعایت کنند. در این فایل گفته شــده که دکتری طی ســفری که 
هفته گذشــته به انگلیس داشته در برگشــت به کرونای جهش یافته که در انگلیس و برخی 

کشورهای دیگر مشاهده شده، مبتلا شده است.

تصویب شیوه نامه روزآمدسازی کتاب های درسی؛ اعمال سلیقه ای ممنوع
با توجه به جنجال هایی که بعد از تغییرات ســلیقه ای کتاب 
های درسی ایجاد می شود، شیوه نامه ای برای جلوگیری از 

چنین اقداماتی تصویب شد.
به گزارش »صبــح امروز« به نقل از باشــگاه خبرنگاران 
جوان، حــذف عکس دختران از روی جلد کتاب درســی، 
حذف و اضافه برخی مطالب از محتوای آموزشی و مواردی 
از این دســت نمونــه ای از تغییرات در کتاب های درســی 
هســتند که جنجال زیادی به پا کرد و گاه پای رسانه های 
آنســوی آب ها را هم به ماجرا باز کرد و هیزم بر آتش این 

ماجرا ریختند.
ماجرا هایــی که اظهارنظر های متفاوتی به دنبال داشــت و 

حتی وزیــر آموزش و پرورش مجبور به عذرخواهی شــد و 
حتی دســتور پیگیری تغییرات کتاب درســی را صادر کرد 
و در این میانه شــائبه های از تاثیر تغییــرات مدیریتی در 
ســارمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی به عنوان متولی 

تامین و تدوین کتاب و محتوای آموزشی ایجاد شد.
 بــا وجود تمام ایــن جنجال ها که البتــه گاه زمینه خوبی 
برای تسویه حساب های ایدئولوژیک برخی فرصت طلبان با 
کلیات محتوای آموزشی نظام تعلیم و تربیت کشور می شود 
و گویی جز نســخه دیگری برای این درد ندارند، در نهایت 
بعد از چندین مورد اشــتباه، جنجال و تغییر پر ســر وصدا 
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی با تمهیداتی جدید 

وارد عمل شد.
تمهیداتــی که پیش از این حســن ملکی رئیس ســازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی در جریان توضیحات برای 
تغییرات و اشــتباهات کتاب درســی تلویحی به آن اشــاره 
داشــت و گویی تا حدی این کلاف ســردرگم سر و سامان 
پیدا خواهد کرد. سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در 
راستای روزآمدسازی نظام مند و اصولی محتوای کتاب های 
درســی و به منظور اجتنــاب از هرگونــه اصلاحات بدون 
پشتوانه  پژوهشی و مبتنی بر تصمیمات شورای برنامه ریزی؛ 

شیوه نامه تغییر کتاب های درسی را تدوین کرد.
آنطور که در مقدمه  این شیوه نامه آمده است: در نظام تعلیم 

و تربیت عمومی جمهوری اسلامی کتاب درسی از جایگاه 
بســیار بالایی برخوردار اســت و در حال حاضر به عنوان 
اصلی ترین جزء بســته یادگیری است که براساس برنامه و 

اهدافی معین و با حجمی مشخص تدوین می شود.
کتاب درســی، مفهوم برنامه ی درسی و ســاختار ها را، به 
طریقی که برای تربیت، آموزش و یادگیری مناســب است، 
تبییــن و تفســیر می کند و از طرف مخاطبــان اصلی آن؛ 
یعنی دانش آمــوزان، معلمان و متولیان و علاقه مندان این 
حوزه از لحاظ ابعاد فرهنگی، مذهبی، اجتماعی، سیاســی، 
اقتصادی و حتی جغرافیایی و زمانی با حساســیت بســیار 

بالایی مورد رصد و پایش قرار می گیرد. 

11۰ فیلم، متقاضی شرکت در سی و نهمین جشنواره فیلم فجر
 برای نخســتین بار در تاریخ جشــنواره فیلم فجر، فهرست 

فیلم های متقاضی شرکت در این رویداد منتشر شد.
به گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از هنر آنلاین، 
دبیرخانه جشــنواره فیلم فجر روز گذشته فهرست فیلم های 
متقاضی شــرکت در سی و نهمین دوره این رویداد را منتشر 

کرد.
در ســال های گذشته اســامی فیلم های متقاضی حضور در 
جشنواره همیشــه از راه های غیر معتبر به گوش می رسید و 
دبیرخانه جشــنواره خبری مبنی بر حضور فیلم های متقاضی 
منتشــر نمی کرد. امسال برای نخستین بار در تاریخ جشنواره 
فیلم فجر، فهرســت فیلم های متقاضی شرکت در جشنواره 

منتشر شد.
برابر با این فهرست 110 فیلم درخواست حضور در جشنواره 
فجر 1399 را دارند. نکته جالب در لیســت اعلام شده حضور 
چهره های شناخته شــده اســت کــه بعضــی از آن ها برای 

نخستین بار است که فیلمی را کارگردانی کرده اند. هوشنگ 
گلمکانی منتقد سینما، حمیدرضا آذرنگ بازیگر تئاتر، سینما و 
تلویزیون، ارسلان امیری فیلمنامه نویس و مهرداد کوروش نیا 
فیلمنامه نویس و نمایش نامه نویــس جزو فیلم اولی های این 
دوره هســتند که قرار است در کنار سینماگرانی چون نرگس 
آبیار، هاتف علیمردانی، حمید نعمت ا...، احســان عبدی پور، 
محمدحســین مهدویان، روح ا... حجــازی و نادر مقدس به 

رقابت بپردازند.
شیوع کرونا و اما و اگرهای برگزاری سی و نهمین جشنواره 
فیلم فجر درحالی که بســیاری از جشــنواره های معتبر دنیا 
به لغو و یا آنلاین برگزار کــردن روی آورده اند، در حالی به 

سرانجام رسید که همراه با تغییراتی در آئین نامه بود.
در این دوره از جشــنواره هیئت انتخاب حذف شد و کلیه آثار 
رسیده به دبیرخانه جشنواره از سال 97 تاکنون بعد از تطبیق 
با مقررات اعلامی در فراخوان مورد داوری قرار می گیرند و از 

میان آن ها آثار برگزیده معرفی می شوند. همچنین آثار فیلم 
اولی ها نیز همانند بخش ســودای سیمرغ در تمام بخش ها 
مورد داوری قرار می گیرد تا ایرادی که هر ســال فیلمسازان 

نسبت به این موضوع داشتند در این دوره برطرف شود. 
قرار است پس از لیست اعلام نامزدها، فیلم های نامزدشده اگر 
شرایط مساعد باشد و ستاد کرونا اجازه دهد، نمایش محدودی 
برای رسانه ها تحت پروتکل های بهداشتی داشته باشند و پس 

از آن ۲۲ بهمن ماه فیلم های برگزیده معرفی شوند.
همچنین بر اســاس تأکید مجدد دبیرخانه جشــنواره سی و 
نهم، تنها آثاری در فهرست نهایی داوران قرار خواهد گرفت 
که نســخه DCP آن ها تا موعد اعلام شده )۲0 دی 99( به 
دبیرخانه جشــنواره ارائه  شده باشد و اگر نسخه نهایی فیلمی 
پــس از این موعد به دبیرخانه برســد، جهت بازبینی داوران 
پذیرفته نمی شــود و فیلم خودبه خود حذف شده تلقی خواهد 

شد.

تمدید مهلت ثبت نام »درخواست تسهیلات مرحله دوم کارا بخش فرهنگ«

مشــاور اجرایی معاونت امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی از تمدید ثبت نام »درخواست تسهیلات مرحله 
دوم کارا بخش فرهنگ« خبر داد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی معاونت امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 
علیرضا اســماعیلی با اشاره به استقبال خوب اهالی فرهنگ و فراهم نکردن فرصت بیشتر برای استان ها گفت: ثبت نام 

درخواست تسهیلات مرحله دوم کارا بخش فرهنگ تا پایان روز جمعه )19 دی ماه( ادامه خواهد داشت.
او ادامه داد: در این مرحله صرفا ثبت  درخواست ها انجام می شود و پس از بررسی پرونده متقاضیان در کارگروهی ویژه، 
معرفی آن ها به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی جهت تکمیل مدارک و دریافت تسهیلات صورت خواهد گرفت. نرخ 
ســود این تسهیلات 1۲ درصد است و مشمولین این مرحله از تسهیلات عبارتند از: اهالی قلم )نویسندگان و شاعرانی 
که دارای کارت اهل قلم خانه کتاب هســتند(، ناشران، کتاب فروشــان، چاپخانه داران، آژانس های ادبی، واردکنندگان 

کتاب و استارت آپ   های حوزه کتاب.
بر اســاس این گزارش، متقاضیان دریافت تســهیلات برای ثبت نام و کسب اطلاعات می توانند به آدرس الکترونیکی 

https://vam.icfi.ir/ مراجعه کنند.

سه جایزه برای سینمای کوتاه ایران از ایتالیا و چین

۲ فیلم کوتاه ایرانی در تازه ترین رقابت خود در جشنواره های ایتالیایی و چینی سه جایزه دریافت کردند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، فیلم کوتاه بهتر از نیل آرمسترانگ در جدیدترین حضور بین المللی 

خود برنده  تندیس بهترین فیلمبرداری و بهترین کارگردانی از ششمین دوره  جشنواره Via Dei Corti ایتالیا شد.
این جشنواره که هرساله در ماه نوامبر در کاتانیای ایتالیا برگزار می شود، امسال به دلیل شرایط کرونا با یک ماه تاخیر 

برگزار شد.
در خلاصه داســتان این فیلم کوتاه آمده اســت: چهار کودک قصد دارند پس از ســفر به ماه و شکست دادن یک مار 
خطرناک سرزمین ســرخ را کشف کنند. علیرضا قاسمی نویسنده و کارگردان این فیلم سینمایی است و تهیه کنندگی 

مشترک آن بر عهده حسن نجاریان و محمدرضا مصباح است.
همچنین فیلم کوتاه Zen ســاخته محمدرضا گلپور در یازدهمین دوره جشنواره جهانی New Media Short چین به 

عنوان برترین فیلم کوتاه درام برگزیده شد.
این فستیوال هنری با حضور آثار فیلمسازان پنج قاره در شهر شنژن چین به صورت فیزیکال برگزار شد.

پروفیلم فست عهده دار پخش بین المللی این اثر است.
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پرسپولیس -0 سپاهان 0؛ 

دستان مطمئن در ال کلاسیکو

به گزارش »ورزش ســه«، پرسپولیس در ۶ مســابقه ابتدایی اش در لیگ بیستم دو پیروزی به 
دســت آورد و چهار بار متوقف شــد تا 10 امتیازی شود، اما سرخ پوشــان پایتخت که پس از 
شکســت در فینال لیگ قهرمانان آسیا، در دو دیدار اخیرشان برابر نساجی و ذوب آهن متوقف 
شدند، امروز به دنبال کسب پیروزی مقابل سپاهان بودند تا وضعیت بهتری پیدا کنند و با برد 
به استقبال دربی بروند ولی آنها در یک مسابقه دشوار برابر خط حمله خطرناک طلایی پوشان 
به تســاوی بدون گل رضایت دادند. شاگردان نویدکیا با این نتیجه 15 امتیازی شدند، فرصت 

صعود به رده ســوم جدول را هدر داده و در رتبه پنجم ایستادند.

  
چرا توماس توخل سرمربی چلسی نشد؟

رفتارهای خاص توماس توخل مانع انتقال او به رختکن اســتمفوردبریج شد.
به گزارش »ورزش ســه«، شکست ســنگین در خانه برابر منچسترســیتی باعث شد اخبار و 
شــایعات زیادی در مورد احتمال برکناری فرانک لمپارد شنیده شود و نام هایی چون توماس 
توخل، مکس آلگری و آندری شوچنکو به عنوان نامزدهای احتمالی جانشینی او مطرح شدند. 
البته در نهایت این اتفاق رخ نداده و به نظر می رســد مدیران چلســی قصد دارند حداقل چند 
بازی دیگر نیز به ســرمربی جوان فرصــت بدهند. توماس توخل پس از برکناری از ســمت 
سرمربیگری دورتموند در ســال ۲017 نیز از نامزدهای پذیرش هدایت چلسی بود، اما در آن 
مقطع نیز این اتفاق رخ نداده بود. اخیرا نیز به مدیران چلســی اخطار داده شده بود که توماس 
توخل نیز ممکن اســت به اندازه کونته یا ژوزه مورینیو دردسرســاز شود.  طبق ادعای نشریه 
تلگراف، توماس توخل در دوران حضور در پاری ســن ژرمن مشکلات و حواشی قابل توجهی 
با بازیکنان و اعضای مدیریتی داشــت و اعضای هیئت مدیره چلســی می ترسیدند این اتفاق 
در لندن نیز تکرار شــود. چلســی در چند سال اخیر مشــکلات فراوانی را با مورینیو و کونته 
تجربه کرده و نمی خواستند این موضوع در مورد توماس توخل نیز تکرار شود. فرانک لمپارد، 
ســرمربی جوان چلسی و اسطوره این باشــگاه رابطه ای خوب و مستحکم با مدیران باشگاه 
داشــته و به همین دلیل رومــن آبراموویچ تصمیم گرفت دوباره بــه او فرصت بدهد. در کل 
رفتار پرحاشــیه توماس توخل در سالهای اخیر باعث شد چلسی از استخدام او صرف نظر کند.

مدیرکل ورزش وجوانان خراسان رضوی خبرداد

هزینه 15 میلیارد تومانی برای توسعه کشتی خراسان
مدیرکل ورزش وجوانان خراســان رضوی گفت: برای 
این که کشــتی مجددا به ورزش نخســت خراسان 
تبدیل شــود لازم بود کارهای خاصی مانند حضور در 

لیگ برتر و لیگ دسته یک کشور صورت بگیرد.  
فرزاد فتاحی ظهر امروز 1۶ دیماه، در مجمع ســالیانه 
هیات کشــتی خراســان رضوی که در سالن جلسات 
اداره کل ورزش وجوانــان خراســان رضــوی برگزار 
شــد، اظهار کرد: باید برای کشــتی خراسان رضوی 
برنامه  دیگری طراحی شــود. وضعیت کنونی کشتی 
در خراســان هرگز قابل مقایسه با سال های پر افتخار 
خراسان نیست. کشتی برای ایران مایه افتخار است و 
باید تلاش شــود تا به جایگاهی که همه از آن انتظار 

دارند، برسد.  
وی افزود: از سال 97 که در اداره کل ورزش وجوانان 
خراســان رضوی قــرار گرفتم، خیلی از رشــته های 
ورزشــی وارد حاشیه شــده و خیلی از اماکن ورزشی 
تعطیل شــده بودند. برای این که کشــتی مجددا به 
ورزش نخست خراسان تبدیل شود لازم بود کارهای 
خاصی مانند حضور در لیگ برتر و لیگ دســته یک 

کشور صورت بگیرد.  
فتاحی خاطرنشــان کرد: یکی از کارهای خوبی که در 
ورزش خراســان رضوی انجام شد، برگزاری جلساتی 
با شورای شهر و شــهرداری مشهد بود که با پشتوانه 
مسعود ریاضی و احسان اصولی انجام شد. در سال 98 
جلساتی داشتیم که موافقت شد شورای عالی ورزش در 
شهرداری مشهد شکل بگیرد. در سال گذشته برای کل 
ورزش خراســان 10 میلیارد تومان از سوی شهرداری 
مشهد سرمایه گذاری صورت گرفت. در سال جاری نیز 

تاکنون 10 میلیارد تومان کمک کرده اند.
مدیرکل ورزش وجوانان خراســان رضوی ادامه داد: در 
ســال 98، اداره کل ورزش وجوانان خراسان رضوی به 
هیات کشتی اســتان 314 میلیون تومان کمک مالی 
کرد. هیات های کشــتی شهرســتان ها نیز 91 میلیون 
تومان اعتبار دریافــت کردند. در حال هزینه حدود 15 
میلیارد تومانی برای توســعه زیرســاخت های کشتی 
در خراســان رضوی هســتیم. در حال حاضر در اکثر 
شهرستان ها وضعیت سالن های کشتی بهتر شده است.
فتاحی یادآور شــد: از ســال 98 بحران اقتصادی در 

ورزش داشــته ایم. در ســال 97 تقریبــا 17 میلیارد 
تومان اعتبار ورزشی داشــتیم، اما در سال گذشته 9 
میلیارد تومان اعتبار ورزشــی خراسان رضوی کاهش 
پیدا کرد. وقتی 9 میلیارد تومان بودجه ورزشــی یک 
اســتان کاهش داشته باشد، چه اتفاقاتی رخ می دهد؟ 
سعی کردیم با وجود کاهش اعتبارات، نگاه ویژه ای به 

کشتی داشته باشیم.
وی عنــوان کرد: ۲1 تخته تشــک کشــتی گرفتیم. 
تشک های کشتی شهرستان ها قدیمی شده بود و نیاز 
به تجهیز داشــتند. 1۲ تا 15 تشک کشتی به صورت 
جداگانه از وزارتخانه دریافت کردیم. وضعیت اعتباری 
ورزش خراسان در ســال جاری، از 17 میلیارد تومان 
در ســال 97، به ۲.۶ میلیارد تومان رسیده است که با 
وجود 31 شهرســتان و 950 هیات ورزشی، شاید به 
هر هیات ورزشــی ۲ میلیون تومان هم نرسد. با این 
وجود در سال جاری حدود ۲۲ میلیون تومان به هیات 
کشتی خراســان رضوی اعتبار تعلق گرفته که قطعا 

کافی نیست.
مدیرکل ورزش وجوانان خراسان رضوی گفت: آمادگی 

داریم تا با تمام مشکلات موجود برای کشتی خراسان 
رضوی کار کنیم، مشــروط بر این که برنامه ای وجود 
داشــته باشد و مشخص باشــد چه وظایفی بر عهده 
داریــم. در چند ســال اخیر یکی از آســیب هایی که 
مشاهده کردم، عدم حمایت فدراسیون ها از هیات های 
استانی بوده اســت. بیش از 70 درصد فدراسیون ها، 
حق و حقوق هیات های اســتانی را از سهم منابع خود 
پرداخت نمی کنند. فدراسیون باید نگاه پدرانه به هیات 
خود داشــته باشد و سعی کند که هیات های خود را از 

منابع و امکاناتش برخوردار کند.
فتاحی در خصوص پاداش در نظر گرفته شــده برای 
خراســانی های حاضر در المپیک تصریح کرد: برای 
هر ورزشــکار، مربی و یا داور که به مسابقات المپیک 
و پارالمپیــک راه یابد 100 میلیــون تومان پاداش در 
نظر گرفتیم. شــهرداری مشــهد نیز همیــن مبلغ را 
برای المپیکی ها در نظر گرفته اســت. فکر نمی کنم 
هیچ اســتانی برای المپیک چنین پاداش هایی در نظر 
گرفته باشد. دوست داشتیم از کشتی نیز نماینده ای در 

المپیک داشته باشیم.

خبر

گزارش صبح امروز از اراضی کشاورزی که به ساختمان و ویلا تبدیل می شوند:

باغات مشهد طعمه دلالان
فاطمه تنانی

دلالان زمین، شگردهایی را به کار می برند به این صورت 
که یک زمین کشــاورزی را خریداری و آن را قطعه بندی 
می کنند و با یکسری معاملات صوری و اقداماتی در قالب 
کلاهبرداری مثل، خیابان کشــی و اسم گذاری خیابان ها 
به مردم نشــان می دهند که این شهرک و مجتمع را به 
صورت کاملا قانونی ایجاد کردند. بعضا  یک محدوده را 
محصورمی کنند و در آن نگهبانی می گذارند و داخل آن را 
قطعه بندی می کنندتا مردم قانونی بودن آنها را باورکنند.
گفت و گوی صبح امروز با مدیر جهاد کشــاورزی مشهد 

در این زمینه را می خوانید.
علی طهماسبی زاده در مورد روند تغییر کاربری در مشهد 
و آثار سو آن بر مردم و شهراظهار کرد:  از سال 74 قانون 
حفظ کاربری باغ ها به تصویب رسیده است و تا الان بین 
40 تا 45 هزار تغییر کاربری غیرمجاز به اشــکال مختلف 
داشــتیم. به طور مثال،  ســاخت ویلا، احداث دیوار دور 
بــاغ،  قطعه بندی  و پی ریزی هایی  صورت گرفته که با  
پیگیری های قانونی به طور جدی از ســال 94 به بعد در 

برخورد با این مصادیق انجام شده است.
طهماسبی زاده افزود: بیشتر برخوردها در قالب قلع و قمع 
این بناها و تشــکیل پرونده در مرجع قضایی بوده است.
متاســفانه روش های نادرســتی هم برای ترغیب مردم و 
خرید اراضی کشاورزی وجود دارد که  مشکلات اقتصادی 
هم در این کار دخیل اســت؛  به طــور مثال مقداری از 
ســرمایه های ســرگردان مردم صرف خرید سکه و طلا، 
و بخشــی به خرید زمین اختصاص داده می شــود، و این 
گرایش از ســوی مردم برای خرید زمین در ازای بدست 

آوردن سود است. 
شگردهای دلالان زمین

وی گفت: بعضی از دلالان زمین، شــگردهایی را به کار 
می برند به این صورت که یک زمین کشاورزی را خریداری 
و آن را قطعه بندی می کنند و با یکسری معاملات صوری 
و اقداماتی در قالب کلاهبرداری مثل، خیابان کشی و اسم 
گذاری خیابان ها به مردم نشان می دهند که این شهرک و 
مجتمع را به صورت کاملا قانونی ایجاد کردند. بعضا  یک 
محدوده را محصورمی کنند و در آن نگهبانی می گذارند و 
داخل آن را قطعه بندی می کنندتا مردم قانونی بودن آنها 
را باورکنند. مثل مجموعه اســاطیر که خیلی هم معروف 

است و توجه رسانه ها را به خود جلب کرده است.
مدیر جهاد کشــاورزی مشهد تصریح کرد: این مجتمع ها 
در کیفیت و ترازبندی های مختلفی ســاخته می شــوند؛ 
یعنی از یک مجتمع لاکچری مثل اساطیر گرفته تا بعضی 
مجتمع های معمولی که فقط یک دیوار دور آنها کشــیده 
شــده و بیشتر شبیه حلبی آباد است. اغلب افراد برای سود 
این زمین ها را میخرند و برخی هم به منظور داشــتن باغ 
برای دوران بازنشســتگی و گذران اوقات فراغت در یک 

محیط اختصاصی این کار را می کنند.
طهماسبی زاده در ادامه توضیح داد: مردم در جریان باشند 
کــه این طبیعت که هزاران ســال در اختیار مردم بوده و 
به اشــکال مختلف اوقات خودشان را در آن گذرانده اند، 
اکنون با خریــد این زمین هــا  آن را تخریب می کنند و 
این حصارکشــی ها و دیوارکشی ها باعث می شود فضای 
محصــور به وجود بیایــد و لذت تفــرج در طبیعت را از 
خودشان بگیرند. خاک بیشــتر این اراضی گچی است و 
نهال هایی که در آنجا کاشــته می شود به ثمر نمی رسند 
به خاطر اینکه این زمین ها قابلیت زراعت و کشت دارد و 

برای ساختن باغ مناسب نیستند.
ازبین رفتن بستر تولید غذا

مدیر جهاد کشاورزی از آثار سو این تغییر کاربری ها گفت: 
از آثار ســو  تغییر کاربری ها از بین رفتن بستر تولید غذا، 
لایه های خاک و پوشــش گیاهی در این اراضی اســت. 
با توجه به بررســی هایی که انجام شده هر هکتار زمین 
کشــاورزی غذای ۲0 نفر را تامین می کند و متاســفانه 
حجم گسترده تغییر کاربری ها باعث شده که سطح قابل 
توجهی از اراضی کشــاورزی مشــهد، که جاهای خوش 

آب وهوا و حاصل خیز هست را از دست بدهیم.
 وی ادامه داد: از دیگر آثار سوء این تغییر کاربری مسئله 
اجتماعی و امنیتی، زیســت محیطــی و کمبود منابع آبی 
اســت که با هر تغییر کاربری یکی از اراضی کشــاورزی 
برای تامین آب شــرب، چاه های غیر مجاز حفر می کنند. 
یا مســیر رودخانه و کال را تغییر می دهنــد تا آبها را به 
باغ های غیرمجاز هدایت کنند. در جای دیگر افراد از چاه 
کشــاورزی آب خریداری می کند برای مصرفی وشرب،و 
آن اراضی که با آب چاه آبیاری می شــدند بلاکشت باقی 
می ماننــد؛ یعنی با یک تغییر کاربری اراضی کشــاورزی 
زیادی را از دست می دهیم  و از همه بدتر منابع آبی که در 

راســتای ایجاد تفرجگاه شخصی به هدر رفته است باعث 
بیکار شدن کشــاورزان، مهاجرت و تشــکیل بافت های 
غیربومی در محدوده روستاها شده که باعث ناامنی و بروز 
مشــکلات اجتماعی و فرهنگی نیز می شــود. بسیاری از 
کشــاورزان که اراضی شان را به این شکل از دست دادند 

راهی شهرها شدند.
تبدیل دیم زارهای پربازده و مرغوب به باغ ویلا  
طهماسبی زاده به دیگر آثار سو تغییر اراضی اشاره کرد و 
گفت: یکی دیگر از آثار ســوء این کار تبدیل دیم زارهای 
پربازده و مرغوب به باغ ویلا است. این زمین ها با نزولات 
جوی تولید محصــول می کنند و محصولات ارزشــمند 
کشــاورزی را به ما می دهند و به طور کلی تغییر اراضی 
زمین هــا به باغ و ویلا ضرری بزرگ بر پیکره منابع تولید 
غــذا می زند. تغییر کاربری ها از هــر لحاظ به جز ضرر و 
خسارت برای عموم جامعه چیزی ندارد و متاسفانه ایجاد 
این فرآیند نتیجه زیاده خواهی و منفعت طلبی قشر خاصی 
است. ســرمایه های مردم را به ســوی ناصحیح هدایت 

می کنند و سود این کار به جیب عده خاص می رسد.
مدیر جهاد کشــاورزی در پاســخ به این سوال که« این 
روند تا کی ادامه خواهد داشــت؟، خاطرنشــان کرد: این 
کار تا زمانی که  شــیوه برخورد و پیگیری از سوی قانون 
بیشتر و شدیدتر نشود ادامه خواهد داشت.  در حوزه تغییر 
کاربری کار فرهنگی خیلی کم انجام می شود، در صورتی 
که بایــد اول فرهنگ مردم را در ایــن زمینه بالا ببریم. 
مثلًا در زمینه توجه به فضای ســبز و اهمیت جنگل ها و 
محیط زیســت کارهای زیادی انجام شده است. ولی  در 
مورد اهمیت و حفظ خاک که در ســال های گذشته مقام 
معظــم رهبری هم به اهمیت خاک بیشــتر از منابع آب 

اشاره کرده بودند اهمیتی داده نشده است.
لزوم فرهنگ سازی درباره اهمیت حفظ خاک

وی در باره فرهنگ ســازی و اطلاع رســانی به مردم و 
تشــدید قانون در این زمینه اظهار کرد:  برای حفظ خاک 
ارزشمند کشاورزی باید فرهنگ سازی شود و در  رسانه ها، 
روزنامه ها و تلویزیون به این مســئله بپردازند و به مردم 
آموزش و آگاهی بدهند. البته نه از جنبه تهدید وهشــدار، 
بلکه برای آگاهی دادن به مردم که بدانند قشر خاصی به 
خاطر منفعت خودشان چه فاجعه زیست محیطی و انسانی 
را رقم می زنند. باید قانون تشــدید شود و ابهامات قانونی 

در این حوزه به حداقل برســد. به جای اینکه مامورین و 
مسئولین این حوزه را مورد بازخواست قرار دهیم باید اولًا 
امکانات و نیروی انسانی مورد نیاز در این زمینه را افزایش 
دهیــم و قانون را به نحوی اصــلاح کنیم و هزینه های 
تغییر کاربری را برای متخلفین بالا ببریم که کسی جرات 
بــه انجام چنین کاری نکند. در حــال حاضر فقط به قلع 
وغــم اکتفا کردند و برای بعضی هم تشــکیل پرونده در 
مراجع قضایی و یک جریمه برای این افراد در نظر گرفته 
می شــود و تعدادی از این پرونده  هــا بنا به دلایلی منجر 
به صدور حکم برائت می شــوند و این ناشــی از  خلا و 

مشکلات قانون است. 
طهماســبی زاده در بیان اینکه مردم هم نقش موثری در 
این روند دارند افزود: مردم باید در مقابل این افراد بایستند 
مثلا شــوراها، دهیارها و مراجع انتظامی باید از گسترش 
این کار در اطراف شهر یا روستای خود جلوگیری کنند و 
فقط به این اکتفا نکنند که این کار وظیفه جهاد کشاورزی 
است. جهاد کشاورزی با این نیرو و امکانات کم نمی تواند 
در مقابل این حجم از تغییر کاربری ها بایستد و به کمک 
مردم هم نیاز دارد. هرچند که شــورای حفظ حقوق بیت 
المال، کمیته صیانت از حریم شــهر، دادســتان، رئیس 
دادگســتری و معاونان  دادســتانی، دادگستری و نیروی 
انتظامی همیشــه کنار ما هستند و کمک های لازم را به 

ما دارند ولی کمک مردم بسیار بیشتر موثر خواهد بود.
منفعت طلبی و سودجویی برخی افراد  

وی در پایــان گفت: تغییر کاربــری علاوه بر اینکه غیر 
قانونی است از منکرات هم اســت و نباید اجازه بدهیم 
که کســی کاری انجام بدهد که دیگران ضرر برســاند. 
خیلی ها ادعا می کنند که ما از ملک خود سند داریم و هر 
کاری بخواهیم انجام می دهیم ولی  این اشــتباه است؛ 
حتی اگر ســند به نام ایشان باشــد باز هم اجازه تغییر 
کاربری را ندارند. قانون جلوگیری از خردشــدن اراضی 
کشــاورزی حتی قطعه بندی و هرگونــه اقدام حقوقی و 
فیزیکی بر روی عرصه های کشــاورزی ممنوع است و 
جرم تلقی می شــود. متاسفانه منفعت طلبی و سودجویی 
افراد باعث شده که در برخی روستاهای مشهد با کمبود 
آب شرب مواجه شــویم و مشکلات بسیار زیاد دیگری 
از این قبیل کــه همه باید با کمک مردم و مســیولین 

پیگیری جدی شود.

  
گسترش فضای سبز شهر مشهد با اجرای 

پروژه »بوم پارک«
اجرای کلان پروژه ساماندهی کشــف رود یا به عبارتی »بوم پارک« می تواند فضای سبزی به 

وسعت 480 هکتار به فضای سبز مشهد بیافزاید.
محمدرضا کلائی در پست اینستاگرامی خود با اشاره به پروژه »بوم پارک« مشهد می نویسد؛ در 
دو سال اخیر تلاش کردیم سه مجموعه بزرگ زیست محیطی را در شهر مشهد تعریف کنیم که 

شامل کوه پارک، رودپارک و بوم پارک است.
از حدود یک سال گذشته اجرای پروژه بوم پارک را در محدوده کشف رود آغاز کردیم تا بتوان بعد 
از چند دهه نابسامانی و معضلات کشف رود، آن را ساماندهی کنیم و به امید خدا یک تحول بزرگ 

و تاریخی را در حاشیه شهر رقم بزنیم.
تردیدی ندارم که ساماندهی کشف رود و محیط پیرامونی آن، یک گام اساسی در راستای ارتقای 

وضعیت زیست محیطی کلان شهر مشهد است.
پروژه بوم پارک و ساماندهی کشف رود، یک نمونه عملی از اراده و همدلی همه مدیران شهری و 
استانی از جمله دستگاه قضایی و دستگاه های اجرایی است تا بتوانیم در ارتقای زیست شهری مردم 

به ویژه در حوزه سلامت شهروندان یک اقدام سازنده و بزرگ را انجام دهیم.
به جز ایجاد تصفیه خانه سپتاژ و هدف از راه اندازی آن که در گذشته درباره آن صحبت کردیم، رفع 
مشکل فاضلاب های رها شده در کشف رود است. در تلاش هستیم تا در محدوده ای به طول 53 
کیلومتر از پل شاهنامه تا تقاطع کشف رود، یک کمربند سبز ایجاد کنیم و درختکاری داشته باشیم.

اجرای کلان پروژه ساماندهی کشف رود یا به عبارتی بوم پارک می تواند فضای سبزی به وسعت 
480 هکتار به فضای سبز مشهد بیافزاید.

ما برای کلان پروژه بوم پارک، چهار رویکرد اصلی تعریف کرده ایم که شامل کاهش معضلات 
زیست محیطی، اجتماعی و بهداشتی، توسعه کمربند سبز، حفاظت آب و خاک و تامین نیازهای 
تفرجی شهروندان است و بسیار خوشحالم که با گذر زمان، به این چهار رویکرد بزرگ و اساسی که 

می تواند شوق زندگی را برای شهروندان افزایش دهد، نزدیک می شویم.
امیدواریم بتوانیم تا پایان تابستان 1400 از این دستاوردهای بزرگ بهره برداری کنیم، دستاوردی 
که تحقق آن، رویای چندین و چند ساله اهالی منطقه کشف رود است و به امید خدا و با تلاش و 
پیگیری های آقای یعقوبی و سایر همکاران در معاونت خدمات شهری شهرداری مشهد به ویژه 
آقای سلطان احمدی و همکاران سخت کوش مدیریت ساماندهی کشف رود و با همراهی همه 
دستگاه های اجرایی شهری و استانی، به صورت خاص دوستان دادستانی مشهد و نگاه مثبت و 
حمایت اعضای شورای اسلامی شهر مشهد این اتفاق بزرگ برای همشهریان خوب شهر مشهد 

رغم خواهد خورد.

  
انعقاد تفاهم نامه همکاری معاونت خدمات 
شهری و معاونت شهرسازی شهرداری مشهد

معاون خدمات شــهری شهرداری مشــهد، از انعقاد تفاهم نامه مشترک، با عنوان »برنامه ریزی 
برای بهبود زیست محیطی حریم شهر«، در راستای احیای محیط زیست حریم کلانشهر مشهد و 
کاهش اثرات مخرب توسعه نامتوازن و استفاده نادرست از منابع طبیعی در این محدوده، میان دو 

معاونت خدمات شهری و شهرسازی و معماری شهرداری مشهد خبرداد.
به گزارش صبح امروز، مهدی یعقوبی با بیان این مطلب، اظهار کرد: طی سال  های اخیر، توسعه 
اقدامات زیســت  محیطی و حفاظت از بسترهای طبیعی اطراف کلانشهر مشهد، به یکی از مهم 
ترین اولویت  های مدیریت شــهری تبدیل شــده و تلاش کردیم تا با ورود در برخی معضلات 
زیست محیطی، اقدام کنیم تا از اثرات مخرب بسیاری از مشکلات در حوزه محیط زیست در آینده 

شهرمان جلوگیری کنیم.
وی افزود: همواره ارتباط تنگاتنگی بین حریم و محدوده شهر برقرار بوده است و همین موضوع 
باعث شــده، تا در حریم شهر نیز ورود کنیم تا از اثرات سوء فعالیت های مخرب زیست محیطی 

حریم، و تاثیر منفی آن در آینده ای نه چندان دور در محدوده شهری نیز جلوگیری شود.
معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد ادامه داد: شهرداری طی سال های اخیر همواره در کنار 
اداره کل حفاظت محیط زیست قرار داشته و تلاش کرده تا در موضوعات زیست محیطی به عنوان 
بازویی توانمند، همراه این اداره کل باشد و حل معضلات محیط زیستی شهر مشهد را به عنوان 

یکی از اولویت های کاری خود قرار داده است.
یعقوبی تصریح کرد: ساماندهی رودخانه کشــف رود و ساماندهی و درختکاری ارتفاعات جنوبی 
شــهر مشهد به صورت گسترده، شاهد این ادعا است و برای حل مشکلات محیط زیستی حریم 
شهر مشهد، باید همه دستگاه  های متولی نظیر دستگاه قضایی، اداره کل حفاظت محیط زیست و 

شهرداری در کنار هم برای بهبود وضعیت حریم شهر تلاش کنند.
وی خاطرنشان کرد: هدف اصلی این تفاهم نامه مشترک ارتقاء شاخص  های زیست  محیطی در 
حریم شهر از طریق ایجاد کمیته های کارشناسی، تدوین برنامه  های عملیاتی نظارتی، راه اندازی 
گشت های مشترک شناسایی صنایع و کاربری های آلاینده و انجام بازدید های کارشناسی و کنترل 

مستمر از سوی طرفین تفاهم نامه است.
سراغاز راهی برای حل معضلات زیست محیطی حریم شهر

محمدرضا حسینی نژاد، معاون شهرسازی و معماری شهرداری مشهد نیز در این جلسه با اشاره به 
اینکه این اقدام و تفاهم نامه می  تواند آغاز راهی برای حل بسیاری از معضلات زیست محیطی 
حریم شهر مشهد باشد، افزود: حریم کلانشهر مشهد، بسیار مهمتر از محدوده آن است؛ چرا که 

کنترل آن می تواند رشد و تعالی آینده این شهر را تضمین کند.
وی افزود: باید با برنامه  ریزی های گوناگون و همکاری لازم در قالب این تفاهمنامه کلیه معضلات 

شناسایی شود و با ارائه برنامه برای بهبود آن اقدام کنیم.

511/1آگهی فقدان سند مالکیت
نظـر بـه اینکـه  آقـای بهـروز پریزاد باسـتناد 2 بـرگ فـرم استشـهادیه منضم 
بـه فـرم تعهـد جهت دریافـت سـند مالکیـت المثنـی نوبـت دوم به ایـن اداره 
مراجعـه و مدعـی اسـت سـند مالکیـت ششـدانگ اعیـان یکبـاب آپارتمـان به 
شـماره پـلاک از14736  فرعـی از3047  فرعـی از5 - اصلـی بخش 9 مشـهد 
کـه متعلـق بـه نامبرده میباشـد بـه علت سـهل انـگاری مفقـود گردیده اسـت. 
بـا بررسـی دفتر امـلاک معلوم شـد ششـدانگ مالکیت نامبـرده در ذیل شـماره 
دفتـر املاک الکترونیـک 139920306003005986  ثبت و سـند المثنی نوبت 
اول بـه شـماره چاپـی 009370 ه98  صادر گردیده اسـت. دفتـر املاک بیش از 
ایـن حکایتـی نـدارد. لذا به اسـتناد مـاده 120 اصلاحی  قانون ثبـت مراتب یک 
نوبـت آگهـی و متذکـر مـی گـردد هرکس نسـبت بـه ملک مـورد آگهـی معامله 
ای انجـام داده یـا مدعـی وجـود سـند مالکیت نزد خود باشـد بایسـتی ظرف ده 
روز از تاریـخ انتشـار ایـن آگهـی اعتـراض کتبـی خود را به پیوسـت اصل سـند 
مالکیـت یـا سـند معامله رسـمی به ایـن اداره تسـلیم نمایـد. بدیهی اسـت در 
صـورت عـدم اعتـراض در مهلـت مقـرر و یا وصـول اعتـراض بدون ارائه سـند 
مالکیت یا سـند معامله رسـمی نسـبت بـه صدور سـند مالکیت المثنی و تسـلیم 

آن بـه متقاضی اقـدام خواهد شـد. م.الف151 
محمـد جـواد غلامـی- رئیـس اداره ثبـت اسـناد و امـلاک ناحیـه یـک مشـهد 

س مقد
511/2آگهی فقدان سند مالکیت

نظـر بـه اینکـه رجب کمالـی حسـن زاده باسـتناد دو بـرگ استشـهادیه گواهی 
امضاء شـده توسـط دفتر اسـناد رسـمی 127 مشـهد نسـبت به دو دانگ مشاع 
از ششـدانگ اعیان پلاک ثبتـی 24758 فرعی از 232 – اصلی بخش 9 مشـهد  
کـه بعلـت سـهل انـگاری مفقـود گردیـده اسـت تقاضـای صـدور سـند المثنی 
نوبـت دوم نموده اسـت کـه برابر ثبت دفتر املاک دو دانگ مشـاع از ششـدانگ 
اعیـان پلاک فـوق ذیل شـماره دفتـر الکترونیکـی 139520306003010342 
بنـام رجـب کمالـی حسـن زاده ثبـت وسـند مالکیـت المثنی بـه شـماره چاپی 
623137 سـری د سـال 93 صادر و تسـلیم شده اسـت وبرابر شماره 169903 
مـورخ 1393/10/18  صـادره از شـعبه 4 اجرائیـات سـازمان تامیـن اجتماعی 
بازداشـت میباشـد. دفتـر امـلاک بیـش از ایـن حکایتی نـدارد. لـذا مراتب یک 
نوبـت آگهـی و متذکـر مـی گـردد هرکس نسـبت بـه ملک مـورد آگهـی معامله 
ای انجـام داده یـا مدعـی وجـود سـند مالکیت نزد خود باشـد بایسـتی ظرف ده 
روز از تاریـخ انتشـار ایـن آگهـی اعتـراض کتبـی خود را به پیوسـت اصل سـند 
مالکیـت یـا سـند معامله رسـمی به ایـن اداره تسـلیم نمایـد. بدیهی اسـت در 
صـورت عـدم اعتـراض در مهلـت مقـرر و یا وصـول اعتـراض بدون ارائه سـند 
مالکیت یا سـند معامله رسـمی نسـبت بـه صدور سـند مالکیت المثنی و تسـلیم 

آن بـه متقاضی اقـدام خواهد شـد. م.الف154 
بشـیر پاشایی-مسـئول سـاختمان شـماره 2 اداره ثبـت اسـناد و امـلاک منطقه 

مشـهد یک 

511/3آگهی فقدان سند مالکیت
نظـر بـه اینکـه  آقـای سـید جـلال علویـان خلیـل آبـاد باسـتناد 2 بـرگ فـرم 
استشـهادیه منضـم بـه فـرم تعهد جهـت دریافـت سـند مالکیت المثنـی نوبت 
اول بـه ایـن اداره مراجعـه و مدعـی اسـت که سـند مالکیت  سـه دانگ مشـاع 
از ششـدانگ اعیـان یکباب سـاختمان به شـماره پـلاک 33427 فرعـی از232 
-اصلـی بخـش 9 مشـهد که متعلـق به نامبرده میباشـد بـه علت سـهل انگاری 
مفقـود گردیـده اسـت. با بررسـی دفتـر املاک معلـوم شـد مالکیت نامبـرده در 
ذیـل شـماره ثبـت 458815 دفتـر2954 صفحـه 82 بنام سـید جـلال علویان 
خلیـل آبـاد ثبـت و سـند به شـماره چاپـی 999704د91 صـادر گردیده اسـت. 
دفتـر امـلاک بیـش از ایـن حکایتـی نـدارد. لذا بـه اسـتناد مـاده 120 اصلاحی  
قانـون ثبـت مراتـب یـک نوبـت آگهـی و متذکـر مـی گـردد هرکس نسـبت به 
ملـک مـورد آگهـی معامله ای انجـام داده یا مدعی وجود سـند مالکیـت نزد خود 
باشـد بایسـتی ظـرف ده روز از تاریـخ انتشـار ایـن آگهـی اعتـراض کتبی خود 
را بـه پیوسـت اصـل سـند مالکیت یا سـند معامله رسـمی بـه این اداره تسـلیم 
نمایـد. بدیهـی اسـت در صـورت عـدم اعتـراض در مهلـت مقـرر و یـا وصـول 
اعتـراض بـدون ارائـه سـند مالکیـت یا سـند معامله رسـمی نسـبت بـه صدور 
سـند مالکیـت المثنـی و تسـلیم آن به متقاضـی اقـدام خواهد شـد. م.الف156 
محمـد جـواد غلامـی- رئیـس اداره ثبـت اسـناد و امـلاک ناحیـه یـک مشـهد 

س مقد
511/4آگهی فقدان سند مالکیت

نظـر بـه اینکه آقای محسـن جاودانـی عاقل اصالتـا و آقای احمـد جاودانی عاقل 
برابـر وکالتنامه شـماره 56331 مـورخ 1397/8/5 دفترخانه 84 مشـهد بوکالت 
از طرف شـرکت عمران ونوسـازی مجد مشـهد باسـتناد 4 برگ فرم استشهادیه 
منضـم بـه فـرم تعهـد جهـت دریافت سـند مالکیـت المثنـی نوبت اول بـه این 
اداره مراجعـه و مدعی اسـت اسـناد مالکیت ششـدانگ اعیان یـک واحد تجاری  
به شـماره پـلاک 24816 فرعـی از24367  فرعی از 5 -اصلی بخش 9 مشـهد 
کـه متعلـق بـه نامبرده میباشـد بـه علت سـهل انـگاری مفقـود گردیده اسـت. 
بـا بررسـی دفتر امـلاک معلوم شـد ششـدانگ مالکیت نامبـرده در ذیل شـماره 
ثبـت  410414 و410415  دفتـر 2590 صفحـه 115 و118 بنـام محسـن 
جاودانـی عاقـل و شـرکت عمـران و نوسـازی مجـد مشـهد بالمناصفـه ثبـت و 
اسـناد به شـماره چاپـی 451767 و 451768 ب 91 صادر گردیده اسـت. دفتر 
امـلاک بیـش از ایـن حکایتی نـدارد. لذا به اسـتناد مـاده 120 اصلاحـی  قانون 
ثبـت مراتـب یـک نوبـت آگهـی و متذکـر مـی گـردد هرکس نسـبت بـه ملک 
مـورد آگهی معاملـه ای انجـام داده یا مدعی وجود سـند مالکیت نزد خود باشـد 
بایسـتی ظـرف ده روز از تاریـخ انتشـار ایـن آگهـی اعتـراض کتبـی خـود را به 
پیوسـت اصـل سـند مالکیت یا سـند معامله رسـمی به ایـن اداره تسـلیم نماید. 
بدیهـی اسـت در صـورت عـدم اعتـراض در مهلـت مقـرر و یا وصـول اعتراض 
بدون ارائه سـند مالکیت یا سـند معامله رسـمی نسـبت به صدور سـند مالکیت 

المثنـی و تسـلیم آن بـه متقاضی اقـدام خواهد شـد. م.الف157 

محمـد جـواد غلامـی- رئیـس اداره ثبـت اسـناد و امـلاک ناحیـه یـک مشـهد 
س مقد

511/5آگهی فقدان سند مالکیت
نظـر بـه اینکـه آقـای محسـن جاودانـی عاقـل اصالتـا و آقـای احمـد جاودانی 
عاقـل برابـر وکالتنامه شـماره 56332 مـورخ 1397/8/5 دفترخانه 84 مشـهد 
بوکالـت از طـرف شـرکت عمران ونوسـازی مجد مشـهد باسـتناد 4 بـرگ فرم 
استشـهادیه منضـم بـه فـرم تعهد جهـت دریافـت سـند مالکیت المثنـی نوبت 
اول بـه ایـن اداره مراجعـه و مدعی اسـت اسـناد  مالکیت ششـدانگ اعیان یک 
واحـد تجـاری به شـماره پـلاک 24817 فرعـی از24367  فرعـی از 5 -اصلی 
بخـش 9 مشـهد کـه متعلق بـه نامبرده میباشـد بـه علت سـهل انـگاری مفقود 
گردیـده اسـت. بـا بررسـی دفتر امـلاک معلـوم شـد مالکیـت نامبـرده در ذیل 
شـماره ثبت 410416 و410417  دفتر 2590 صفحه 121 و124 بنام محسـن 
جاودانـی عاقـل و شـرکت عمـران و نوسـازی مجـد مشـهد بالمناصفـه ثبـت و 
اسـناد به شـماره چاپـی 451769 و 451770 ب 91 صادر گردیده اسـت. دفتر 
امـلاک بیـش از ایـن حکایتی نـدارد. لذا به اسـتناد مـاده 120 اصلاحـی  قانون 
ثبـت مراتـب یـک نوبـت آگهـی و متذکـر مـی گـردد هرکس نسـبت بـه ملک 
مـورد آگهـی معاملـه ای انجـام داده یـا مدعـی وجـود سـند مالکیـت نـزد خود 
باشـد بایسـتی ظـرف ده روز از تاریـخ انتشـار ایـن آگهـی اعتـراض کتبی خود 
را بـه پیوسـت اصـل سـند مالکیت یا سـند معامله رسـمی بـه این اداره تسـلیم 
نمایـد. بدیهـی اسـت در صـورت عـدم اعتـراض در مهلـت مقـرر و یـا وصـول 
اعتـراض بـدون ارائـه سـند مالکیـت یا سـند معامله رسـمی نسـبت بـه صدور 
سـند مالکیـت المثنـی و تسـلیم آن به متقاضـی اقـدام خواهد شـد. م.الف158 
محمـد جـواد غلامـی- رئیـس اداره ثبـت اسـناد و امـلاک ناحیـه یـک مشـهد 

س مقد
 511/6آگهی استرداد سند مالکیت

 نظـر به اینکـه خانم فاطمه انصـاری نژاد برابـر وکالتنامه شـماره 26944 مورخ 
1399/9/1 و 26470 مـورخ 1399/6/2 دفترخانـه 112 مشـهد و درخواسـت 
وارده بـه شـماره 33530 مـورخ 1399/9/24 از طـرف علـی اصغـر بختیـاری 
نسـبت بـه سـهم مشـاعی خـود  تقاضای صـدور سـند در پـلاک ثبتی شـماره 
7449 فرعـی 232- اصلـی بخش 9 مشـهد را نمـوده که به حکایـت ثبت  دفتر 
امـلاک ، ششـدانگ  پـلاک مذکـور در صفحـه 461 و227 دفتـر 176 و1274 
ذیـل ثبـت 28618و236171 بنـام آقـای سـید مسـعود هاشـمی نـژاد و خانم 
فاطمـه احمدیان ثبت وسـپس برابر سـند قطعـی 4005 مـورخ 1382/12/14 
دفترخانـه 89 مشـهد بـه ابراهیم فدویـان ) چهار دانـگ( و علی اصغـر بختیاری 
)دودانـگ منتقـل( و از اسـناد بشـماره چاپـی 600442 سـری الـف سـال 80 
و504056 سـری الف 80 اسـتفاده می شـده اسـت. متقاضی فوق مدعی اسـت 
کـه اسـناد اولیه نـزد ورثـه ابراهیم فدویان می باشـد کـه اخطاریه ابـلاغ قانونی 
شـده و توسـط مامور ابلاغ ناحیه 7 پسـتی گواهی شـده اسـت  که اسـناد اولیه 
را ارائـه دهنـد. لیکـن ظـرف مهلـت مقـرر از تحویل سـند خـودداری  نمـود لذا 

بدینوسـیله یـک نوبـت آگهی میشـود تـا چنانچه سـند اولیه نـزد نامبـرده یا هر 
کـس دیگر میباشـد ظـرف مـدت 10 روز از تاریخ انتشـار  آگهی اسـناد اولیه را 
بـه ایـن اداره تحویل و رسـید اخد نماید .ضمنـا پس از انجام تشـریفات قانونی 

سـند مالکیت جدیـد بنـام متقاضی صـادر خواهد شـد.م.الف 155
 بشـیر پاشـایی- مسئول سـاختمان شـماره 2 اداره ثبت اسـناد  و املاک منطقه 

یک مشـهد
511/7اخطاریه ماده 101 – اموال غیر منقول

 بدیـن وسـیله بـه شـرکت سـاختمانی ریکمونـد بـه شـماره ثبـت 1271 ابلاغ 
می شـود در خصـوص پرونده اجرایـی کلاسـه 701/55 مطروحه در شـعبه اول 
اجـرای اسـناد رسـمی مشـهد له : بانـک ملت علیـه : شـما اعلام میـدارد پلاک 
ثبتـی 7637 فرعـی از 4 -اصلـی بخـش 9 مشـهد توسـط هیئـت کارشناسـان 
رسـمی دادگسـتری به مبلـغ 37/700/000/000 ریـال ارزیابی گردیده اسـت. 
لـذا ششـدانگ پـلاک  مذکـور در قبـال کل مطالبـات بسـتانکار و هزینـه هـای 
قانونـی ارزیابـی ، بـه مزایـده خواهـد رسـید کـه مراتـب جهـت اطلاع به شـما 

ابـلاغ میگردد.م.الـف 152
اداره اجرای اسناد رسمی مشهد

511/8آگهی ابلاغ اجرائیه پرونده کلاسه 701/55
 بدیـن وسـیله بـه شـرکت سـاختمانی ریکمونـد بـه شـماره ثبـت 1271 ابلاغ 
مـی شـود بانـک ملـت باسـتناد سـند رهنـی و شـرطی: شـماره سـند:2549- 
بـه  ای  اجرائیـه   1386/7/19 و2738-   1386/9/5  –  3034 و   1386/6/27
کلاسـه 701/55 علیـه شـما صادر نمـوده و چـون برابر گـزارش مامـور اجرای 
ثبـت مشـهد بدلیل عـدم ابـلاغ واقعی ، لـذا بدینوسـیله به شـما ابـلاغ میگردد 
که بدهی شـما بابت اسـناد مذکـور به ترتیب بـه مبلغ:1-مبلـغ 579/750/714 
ریـال اصـل طلـب و خسـارت تاخیـر تادیـه: 164/720/810 ریـال ، تاریـخ 
مبنـای محاسـبه خسـارت : 1388/9/27 و خسـارت تاخیر  روزانـه: 285/904 
ریـال و 2- مبلـغ 240/000/000 ریـال اصـل طلـب و خسـارت تاخیـر تادیـه: 
66/565/645 ریال ، تاریخ مبنای محاسـبه خسـارت: 1388/9/27 و خسـارت 
تاخیـر روزانـه : 127/364 ریـال و 3- مبلـغ 130/700/000 ریـال اصـل طلب 
، وخسـارت تاخیـر تادیـه: 7/913/286 ریـال ، تاریخ مبنای محاسـبه خسـارت 
: 1388/9/27 و خسـارت تاخیـر روزانـه : 58/009 ریـال و سـایر هزینـه های 
قانونـی تـا روز پرداخـت نیـز بـه آن اضافه میگـردد و طبق مـاده 18 آئیـن نامه 
اجـرای مفـاد اسـناد رسـمی ، یـک نوبـت در روزنامه جهت اطلاع شـما منتشـر 
و از زمـان انتشـار در روزنامـه پـس از گذشـت ده روز از تاریـخ ابـلاغ اجرائیـه 
، عملیـات اجرائـی جریـان خواهـد یافـت و مـورد رهن عبـارت اسـت از: پلاک 
ثبتـی 7637 فرعـی از 4 -اصلـی بخـش 9 مشـهد میباشـد ، طبـق مقـررات از 
طریـق مزایـده بفـروش خواهـد رسـید وبجـز آگهـی مزایـده ، آگهـی دیگـری 

منتشـرنخواهد شـد. م.الف153
اداره اجرای اسناد رسمی مشهد

شرایط ویژه اشتراک انبوه روزنامه صبح امروز  
برای پیک موتوری ها،باربری ها 

و شرکت های خدماتی

با ما تماس بگیرید:
0 9 1 5 2 5 6 0 0 9 1  -  0 9 3 6 0 5 6 6 6 3 6  

رودپارک بر مبنای اصول باغ ایرانی-اسلامی طراحی شده است

ادعای برنامه تلویزیونی ال چیرینگیتو

دو فوق ستاره رئال و بارسا هم تیمی می شوند

رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشهد 
گفت: پروژه رودپارک در ذیــل کلان پروژه خلق فضاهای 
شــهری در دستورکار شــهرداری قرار گرفته و طراحی های 
ایــن پارک 38 هکتاری بر مبنای اصــول و پارامترهای باغ 
ایرانی-اســلامی و در تطابق با شرایط محیط اطراف مدنظر 

واقع شده است.
به گــزارش صبح امــروز، محمدهادی مهدی نیا با اشــاره 
بــه پروژه رودپــارک، اظهارکــرد: کال چهل بــازه یکی از 
رودخانه های فصلی مشــهد اســت که در مجــاورت بلوار 
امام علی)ع( قرار گرفته ولی ســال ها این بستر بکر در داخل 

شــهر به حال خود رها و متاســفانه به محــل دپو و تخلیه 
نخاله های ساختمانی تبدیل شده بود.

وی با بیان اینکه در ســنوات گذشته حدود 10 هکتار از این 
محــدوده ۲00 هکتاری، حدفاصل پل پرتوی تا میدان قائم، 
محوطه سازی و تبدیل به پارک شد، گفت: این پروژه در سال 
9۶ به بهره برداری رسید و مورد استقبال شهروندان هم قرار 
گرفت. مهدی نیا افزود: شورای پنجم شهر مشهد پروژه خلق 
فضای شهری برای حضور شهروندان را به عنوان یک کلان 

پروژه در دستورکار خود قرار داده است.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشهد با 

بیان اینکه امروز مردم بیشتر در فضاهای محدود و آپارتمانی 
حضور دارند، تصریح کرد: چنین فضاها و پارک هایی موجب 

افزایش سرزندگی شهروندان می شود.
مهدی نیا گفت: پروژه خلق فضاهای شــهری توسط شهردار 
قبل و شهردار کنونی مشهد با جدیت پیگیری شد که درحال 
حاضر شــاهد عملیات عمرانی احداث رودپارک، ذیل خلق 

فضاهای عمومی، هستیم.
وی با اشاره به مسائل مالکیتی مختلف و متعددی که برای 
این اراضی وجود داشــت و با پیگیری های شــورای شــهر 
شــهرداری حل و فصل شــد، اظهارکرد: فاز نخست پروژه 

رودپارک در زمینی به مســاحت 38 هکتار درحال کار شدن 
است که امیدواریم در کوتاه ترین زمان ممکن به بهره برداری 

برسد و در اختیار شهروندان قرار گیرد.
رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشهد 
گفت: عملیات عمرانی فاز نخســت پروژه، حدفاصل میدان 
نمایشــگاه تا پل شهید ســتاری تا پایان بهار 1400 تکمیل 
می شــود. مهدی نیــا یکــی از مهمترین عناصــر معماری 
پیش بینی شده در طراحی این مجموعه را عنصر آب دانست 
و گفت: پروژه رودپارک بــر مبنای اصول و پارامترهای باغ 

ایرانی-اسلامی و در تطابق با شرایط محیط اطراف است.

به گزارش “ورزش سه”، زین الدین زیدان، سرمربی رئال مادرید 
در اولین کنفرانس مطبوعاتی خود در سال جدید و پیش از جدال 
برابر سلتاویگو صراحتاً اعلام کرد که باید تمدید قرارداد دو ستاره 
لوس بلانکوس یعنی سرخیو راموس و لوکا مودریچ نهایی شود.
زیدان گفت: “ ما همه می خواهیم که سریع تر این مشکل حل 
شــود. در واقع این به نفع همه و به ســود ماست. اینکه چنین 

شرایطی به سرعت تغییر کند.”
جوزپ پدرول، مجری معروف برنامه تلویزیونی ال چیرینگیتو 
مدعی شده که سرخیو راموس و فلورنتینو پرز چهارشنبه گذشته 
و در هتل Huerto del Cura جلســه ای را با یکدیگر برگزار 
کرده اند. پدرول در این باره گفت: “ این جلســه کاملا دوستانه 
و صمیمانه بود اما سرخیو به فلورنتینو پرز گفت من پیشنهادی 
که داده ای را قبول نمی کنم و از این پس به پیشنهادات دیگر 

گوش خواهم داد.”
به نظر می رسد که در مورد لوکا مودریچ موضوع نگران کننده 
ای هواداران رئــال مادرید را تهدید نمی کند زیرا همانطور که 

طی روزهای گذشته رسانه های مختلف تایید کردند او به زودی 
قرارداد خود را به مدت یک فصل دیگر با کهکشانی ها تمدید 
خواهد کرد. در واقع ستاره کروات پیشنهاد دستمزد رئال مادرید 
را پذیرفته و یک فصل دیگر با پیراهن سفید لوس بلانکوس به 
میدان خواهد رفت. از طرف دیگر اوضاع تمدید قرارداد سرخیو 
راموس و لوکاس واسکز خیلی امیدوار کننده نیست. باشگاه رئال 
مادرید به دنبال این اســت که قرارداد ال کاپیتانو را تمدید کند؛ 

البته با کاهش 10 تا 15 درصدی حقوق او.
ســتاره اســپانیایی و اطرافیانش هنوز پاسخی به این پیشنهاد 
نداده اند اما برنامه تلویزیونی ال چیرینگیتو ادعای قابل توجهی 

را مطرح کرده است.
ادعــای دیگر در این باره به این موضوع برمی گردد که راموس 
به پرز گفته است پاری سن ژرمن قصد دارد با جذب او در کنار 
لیونل مسی تیم فوق العاده بزرگی را تشکیل دهد و حتی رئیس 
رئال مادرید نیز تایید کرده که در صورت دریافت پیشنهاد برای 

سرخیو راموس به آنها توجه خواهد کرد.
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پیام های مردمی

خانه ما در فرامرز ۲8 واقع شــده نبش کوچه و روبه روی کوچه ۲ بانک هستند که کارمندان این 
شرکت ساعت 7 صبح که به بانک می روند خودروی شخصی خودشان را در کوچه  ما و ببیشتر 
اوقــات  بر روی  پل پارک می کنند با اینکه جلوی درب بانک فضای بســیار زیادی برای پارک 
هست اما شاید برای اینکه الیت وجود دارد داخل کوچه ها پارک می کنند. مسئولین راه حلی بیابید.

ناصر میرزایی  0915000044۲

اتوبوسرانی لطفا تردد مسیر 3 تندرو را بیشتر کنید. اتوبوس مسیر 3 میاد اما مسیر پرتردد و همیشه 
شلوغ است.

مبینا اکملی  0935000077۲

هوا خیلی آلوده ســت، واقعا ما که ســاعات زیادی در فضای باز هستیم اذیت می شویم، چرا یک 
فکری نمی کنید؟ کرونا کافی نیست؟ لااقل چند روز شهر ها را تعطیل کنید

علی موسوی  09330000113

لطفا محدودیت های کرونا را ادامه دهید تا ریشه کن شود، با باز شدن استخر ها و اماکن عمومی 
دوباره اوج می گیرد.

0915000071۲ سید علیرضا احمدی

نکات مهم در مورد آلودگی هوا و تأثیر آن بر سلامت  
▪آلودگی هوا سالانه بر مرگ 33هزار ایرانی تاثیر می گذارد
▪ آلودگی هوا سالانه هفت میلیون نفر را در دنیا می کشد. 

▪ ذرات معلق 5/۲ میکرومتری آنقدر کوچکند که می توانند از پوشش بدن شما عبور کنند. 
▪کودکانی که در معرض آلودگی هوا قرار می گیرند، دچار مشکلات تنفسی، سرطان و اختلالات یادگیری می شوند. 

▪سه میلیارد نفر در دنیا در داخل خانه هایشان هوای آلوده تنفس می کنند. 
▪آلودگی هوا از ذرات و قطرات جامد و مایع تشکیل می شود. 

▪آلودگی هوا با کمک به گرمایش زمین به زمین آسیب می زند.

  
جای خالی اختلاس در بودجه ۱۴۰۰!

  
سرگرمی / جدول سودوکو

عکـس: رضا حسینی

باغ شاهزاده ماهان ؛

یک باغ سلطنتی در قلب کویر
هانیه سادات جوشنی

سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی ملل متحد )یونسکو( 
برای شناسایی و محافظت از اماکن فرهنگی و طبیعی با 
کشورهای مختلف جهان همکاری می کند و تاکنون ۲۲ 

مکان ایرانی در فهرست  یونسکو ثبت شده اند.
باغ شــازده )شــاهزاده( یکی از زیباترین باغ های تاریخی 
ایران اســت که به عنوان ششمین باغ در لیست 9گانه باغ 
های ایرانی در  فهرست میراث جهانی یونسکو قرار گرفته 
است. در سال ۲005 کارشناسان مرکز تحقیقات مکان ها و 
بناهای تاریخی در حال تهیه اسنادی برای ثبت باغ شازده 
در میان ســایر باغ ها در فهرســت میراث جهانی یونسکو 

بودند و سرانجام این باغ در ژوئن ۲011 به ثبت رسید.
این بــاغ در حدود ۲ کیلومتری شــهر ماهان و در حومه 
کوه های تیگران در مجاورت شهر کرمان ، در وسط جاده 
کرمان-بم، در مســیر جاده تاریخی ابریشم واقع شده  و 
در سال 1۲7۶ هجری شمسی تأســیس شد. باغ شازده 
مربوط  به دوره قاجار اســت . گردشگران هر ساله  از این 
بــاغ زیبای ایرانی دیدن می کننــد و از زیبایی و طراوت 

آن لذت می برند.
اطلاعات مربوط به این باغ توســط  یونسکو به 35 زبان 

ترجمه شده است و در نقشــه گردشگری یونسکو وجود 
دارد. باغ شــاهزاده ماهان با درختــان بلند و جویبارهایی 
که صدای دلنشین آن از گوشه گوشه آن شنیده می شود 
مانند الماس گران بهایی بر روی سینه بیابان می درخشد.

تضاد ایجاد شده بین فضای سبز داخلی باغ و محیط خشک 
در خارج آن به جذابیت این فضا در قلب کویر افزوده است. 
استخرهای مختلفی در باغ احداث شده که توسط درختان 
احاطه شــده است. در سال 1991 به دلیل برگزاری مراسم 

بزرگداشت خواجو کرمانی ، اماکن  کاملًا بازسازی شد.
خصوصیات باغ شهزاده ماهان

این باغ نمونه ای از باغ های مســطح ایرانی است که در 
یک طرح مســتطیل شکل با مســاحت حدود 5.5 هکتار 
ساخته شده اســت. طول آن 407 متر و عرض آن 1۲۲ 
متر اســت که از دو مجموعه شرقی و غربی تشکیل شده 
است. در طول باغ چشمه های زیادی وجود دارد که باعث 
طراوت بیشتر در محیط می شود و در بسیاری از باغ های 
ایران به اندازه این باغ از آبنماها اســتفاده نشــده است. 
چشمه های باغ کاملًا هوشمندانه ساخته شده اند که فقط  
بر اساس اختلاف ارتفاع ، میزان استفاده از شیب و بدون 
هیچ نیروی دیگری کار می کنند. آب باغ توسط رودخانه 

غنــات و تیگران تأمین می شــود. نمای خانه در ورودی 
باغ مانند یک سازه خطی اســت و ساختمان از دو طبقه 
تشکیل شده است. طبقه فوقانی اتاق هایی برای نشیمن و 
پذیرایی دارد. این باغ به غیر از ساختار ورودی شامل یک 
عمارت ســلطنتی و حمام است. عمارت سلطنتی در حال 
حاضر به یک رســتوران تبدیل شده و توسط یک بخش 
خصوصی اداره می شود. درختان میوه ای مختلفی در این 
باغ دیده می شود و استخرها و فواره ها آب نمای زیبایی 

را در فضا ایجاد کرده اند.
معماری باغ شاهزاده ماهان

ســاختمان داخلی باغ شــامل یک درگاه ، شــاه نشین 
)طاقچــه( ، عمــارت اصلی ، باغ خلوات و حمام اســت. 
ساخت آن 11 ســال به طول انجامید و مربوط به دوران 
قاجار است. درگاه زیبای این باغ مانند یک قاب است که 
زیبایی های داخلی باغ را احاطه کرده و در ورودی باغ در 
۲ طبقه و اتاق های بســیار ساخته شده است. عمارت یا 
ساختمان اصلی باغ در انتهای فوقانی باغ واقع شده است 
که شــامل شاه نشین )طاقچه( اســت و امروزه به عنوان 

رستوران مورد استفاده قرار می گیرد.
3 قطعه کاشی

ساختمان داخلی باغ توسط شاهزاده عبدالحمید میرزا )نوه 
ناصرالدین شاه( ساخته شده است و آنچه باعث جذابیت این 
ساختمان شــده است ، فاصله سه کاشی روی طاق کاشی 
کاری شده اســت. گفته می شود که با شنیدن خبر مرگ 
ناگهانی فرماندار ، سنگ تراشی که مشغول تکمیل پورتال 
بود ، تاغار )وان گلی( را که در دســتان خود گرفته بود به 

دیوار کوبید ، سپس کار را رها کرد و فرار کرد.
در ســال 1850 باغی برای محمد حســن خان سرداری 
ایروانی احداث شد، و توسط عبدالحمید میرزا ناصرالدوله 
در طول یازده سال فرمانداری خود در سلسله قاجار به طور 
کامل بازسازی و گســترش یافت. ساختار قابل مشاهده 
کنونی تقریباً به طــور کامل به این دوره دوم مربوط می 
شود و به طور رســمی مربوط به باغ های مشابهی است 
که توسط  ناصرالدوله در تهران طراحی شده اند. )باغ چال 
در نیاوران( به دلیل درگذشــت عبدالحمید میرزا در اوایل 
دهه 1890 ، ســاخت و سازش  ناتمام ماند. باغ شازده  با 
مساحت بیش از 5.5 هکتار، مســتطیلی شکل است. در 
انتهــای پایینی آن یک ورودی و یک دروازه و در انتهای 
فوقانی آن یک ســازه مسکونی دو طبقه دارد. فاصله این 

دو را فواره های آب قرار می دهند.

طنز

مــا بارها در خصوص ضرورت تغییر نگاه به مقوله اقتصاد قلم فرســایی کرده ایم و معتقدیم 
همانطور که ســایر مقولات در طول این سال ها دستخوش تغییر شده اند و نوع مواجهه بشر 
با آنها دچار دگردیسی شده است، مقوله اقتصاد را نیز باید آچار کشی کرد و سیراب شیردانش 

را ضدعفونی کرد.
فی المثل امروز تا اســم اختلاس می آید همه سازمان های نظارتی گارد تدافعی می گیرند و 
عین نقی معمولی ناچیکو ها بیرون می آورند و با تقلید از شــیون ها ی برســلی لرزه بر جان 
اختــلاس گران می اندازند. غافل از اینکه اختلاس کارگشــای بســیاری از ناهنجاری ها و 
هژمونی های موجود در جامعه است. اصلًا به عقیده بنده گام اول مبارزه با مفاسد اقتصادی ، 

آزاد گذاشتن اختلاس و حتی فراهم کردن زمینه اختلاس سالم است!
به منظور جلوگیری از اطاله کلام امروز از صغری کبری چیدن های ســتون پرکن فاکتور 
می گیریم و چکشــی ســر اصل مطلب می رویم. حقیقت امر وقتی در مملکت اختلاس 
می شود ما خیال مان راحت است که در خزانه پول هست؛ اتفاقاً زیاد هم هست! عزیزان 
ســهم شــان را بر می دارند؛ مزاحمتی هم برای کسی ایجاد نمی شود و حتی برای اینکه 
جلو دســت و پا نباشــند گورشــان را هم بر می دارند و به کانادا می روند و حسرت یک 
دســت کله پاچه داغ با نان ســنگگ دو رو خشخاشی و یا چلوکباب سلطانی با دوغ ترش 

و سبزیجات معطر بر دلشان می ماند!
اما وقتی پولی برای اختلاس نباشــد عزیزان مثل من و شــما نیستند که به همان آب باریکه 
نجومی ) البته کاملًا قانونی( و وام ها و پاداش های میلیاردی و حق ماموریت های کهکشانی 
و حق جلســات هیآت مدیره و ... بســنده کنند! این دوستان مخارج شان بالا است و تا قورچ 
این مخارج را در نیاورند ول کن معامله نیســتند! اینجاست که گرفتاری مردم شروع می شود 

و باید تاوان کسری بودجه اختلاس را بپردازند!
یکی شــرکت کاغذی تاســیس می کند و دلار 4۲00 می گیرد تا علوفه وارد کند، اما دریغ 
ازواردات یک کیســه جو... دیگری روی گسل برج می ســازد؛ یکی توی کوچه 8 متری ، 
آپارتمان 48 واحدی می ســازد؛ آن یکی کف رودخانه هتل درســت می کند؛ یکی بنزین 
دسته دوم وارد می کند؛ یکی دسته بیل نو؛ یکی ۲08 دو رنگ تولید می کند و به قیمت بنز 
۲018 می فروشــد، یکی می خواهد بالای کوه ویلا درست کند، دو طرف جاده کوهستانی 
را هم قواره بندی می کند و می فروشــد! یکی درخت هــای هیرکانی قطع می کند و تنه 
قلیان درســت می کند یا ذغال اعلاء؛ یکی دو میلیون لیتــر از نیروگاه می دزدد؛ آن یکی 
1100 تن پودر آلومینیم را هاپولی می کند؛ یک نفر شرکت با هفتاد سال قدمت را به قیمت 
ویــلای کلنگی می خرد؛ دیگری کود قاطی غلات می کند؛ حالا قاچاق مواد مخدر و خاک 
برســری و ... بماند! مخلص کلام با حذف اختلاس از اقتصــاد مملکت از مافیای گوجه و 
سرشــیر و کره و لنت ترمز خلق می شوند تا ســلطان نان خشک و ضایعات و سکه و دلار 
وقبر نهاد های نظارتی هم که هر طرف این مشــک پاره را می گیرند، از طرف دیگر در می 
رود! فلذا پیشنهاد می شــود مقوله اختلاس را جدی بگیریم و با تدریس مبانی اختلاس یک 
و دو در دانشــگاه ها و دیدن اختلاس در بودجه، گام های عملی در مبارزه با فساد برداریم! با 
این شیوه لااقل هر کس به اندازه  توانش اختلاس می کند و تاوانش را هم مردم نمی دهند! 

باور کنید شوخی نمی کنم!
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